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چندی پیش خبری درباره ورشکسته شدن شرکت داروگر 
منتشر شــد. در فضای ایران بلافاصله خصوصی سازی این 
شرکت زیرسوال رفت و متهم اصلی ورشکستگی این شرکت 
خصوصی سازی اعلام شــد اما مسئله دلایل متعددی دارد.

چندی پیش خبری درباره ورشکسته شدن شرکت داروگر 
منتشــر شــد. همان طور که انتظار می رفت در فضای ایران 
بلافاصله خصوصی سازی این شرکت زیرسوال رفت و متهم 
اصلی ورشکستگی این شرکت خصوصی سازی اعلام شد. اما 
برای فهم درست موضوع باید به چند پرسش ساده فکر کنیم.

پرسش اول: آیا ورشکسته شدن شرکت ها همیشه چیز 
بدی است یا ورشکسته شدن برخی شرکت ها بخشی از فرآیند 
اقتصاد رقابتی است؟پرسش دوم: آیا شرکت داروگر اگر دولتی 

می ماند، ورشکست نمی شد؟
پرسش سوم: اگر کسی مال خود را صرف خرید یک شرکت 
کرده نســبت به آن دلسوزتر است و دوست دارد آن شرکت 
سودآور باشد یا افرادی که هزینه ای برای یک شرکت نمی کنند 

و حتی خود هزینه ای به آن تحمیل می کنند؟
 پرسش چهارم: آیا بازار صنایع آرایشی-بهداشتی بازاری 

با رقابت شدید است یا بازاری با رقابت کم؟
پرسش پنجم: آیا خصوصی سازی شرکت های کوچک در 

اولویت است یا شرکت های خیلی بزرگ؟
برای راهنمایی توضیحاتی بدیهی درباره هر کدام از این 
پرسش ها عرضه می شود؛ ولی مطمئن هستم بیست سال بعد 
ایرانیان وقتی به مکتوبات این زمان برگردند تعجب می کنند 
که چرا این حرف های بدیهی دریک مقطعی از زمان غیربدیهی 
بوده است.نخست آنکه ورشکستگی بخشی از فرآیند رقابت 
است. همان طور که در ورزش جالب نیست یک تیم همیشه 
اول باشد و جالب تر آن است که رقابت ها نزدیک باشد و هر 
ســال یک تیم بتواند خود را به ســکوی نخست برساند، در 
عرصه اقتصاد نیز جالب نیست که در رقابت بازاری همیشه 
یک شرکت پیروز باشد. بازارها وقتی رقابتی هستند که شانس 
بازنده شــدن برای برخی شرکت ها وجود داشته باشد و اگر 
شرکتی نتواند خود را دوباره آماده کند و به رقابت برگردد از 
گود رقابت حذف خواهد شد؛ یعنی ورشکست می شود. به طور 
کلی، ورشکستگی نه تنها پدیده بدی نیست، بلکه سازوکاری 
است برای اینکه اموالی و منابعی که نامولد بودند تغییر مسیر 

فعالیت یابند و در عرصه مولدتری به کارگرفته شوند.
دوم آنکــه آنچه شــرکت ها را در رقابت موفق یا ناموفق 
می سازد، مالکیت دولتی یا خصوصی صاحبان آنها نیست، بلکه 
توان نوآوری شــرکت در عرضه محصولات جدید و مدیریت 
منابع برای رقابت پذیر ساختن محصولات به لحاظ قیمت و 
کیفیت است. وقتی شرکت، دولتی است البته انگیزه کمتری 
برای رقابت پذیر بودن یا نوآوری دارد؛ زیرا در شــرکت های 
دولتی به پیروزی در رقابت بازاری جایزه داده نمی شــود و 
مدیران انگیزه ای برای تقلا ندارند. بنابراین داروگر اگر دولتی 
بود بازهم ورشکست می شد؛ اما ورشکستگی آن هیچ وقت 
اعلام نمی شــد؛ زیرا دولت مجبور بود سالانه بودجه ای برای 
جبران ضــرر و زیان وارده پرداخت کند.ســوم آنکه عرصه 
محصولات بهداشتی-آرایشــی عرصه ای بسیار رقابتی است 
و شرکت های فعال در این حوزه همواره با محصولات جدید 
و بســته بندی های نوین ســعی می کنند حضور خود را در 
بازار حفظ کنند. این در حالی اســت که در دهه شصت به 
واسطه بســته بودن اقتصاد، مردم با محصولات بدون تنوع، 
بسته بندی های ملال آور و بی کیفیت روبه رو بودند. در آن زمان 
کار به جایی رســیده بود که افراد از خارج از کشور به عنوان 
سوغات صابون و شــامپو هدیه می آوردند. اصلا معلوم نبود 
که اگر همان دهه شــصت نیز اقتصاد بسته نمی شد، داروگر 
می توانست آن سهم از بازار ایران را داشته باشد.چهارم آنکه 
خصوصی سازی شرکت های کوچکی چون داروگر امر درستی 
بوده است تا خصوصی سازی شرکت های بزرگ که حساسیت 
و پیچیدگی های به مراتب بیشــتری دارند. اگر دولت نتواند 
یک شرکت آرایشی- بهداشتی را خصوصی سازی کند دیگر 
چه شرکت هایی هســتند که بتوان واگذاری آنها به بخش 
خصوصی را مشــروع دانست. نهایتا آنکه هیچ کس به اندازه 
مالک شــرکتی که بابت تملک آن پول داده نســبت به آن 
حساسیت و دلسوزی ندارد. نه خبرنگاران نه مدیران دولتی و 
نه توده مردم زیان مستقیمی از ورشکسته شدن یک شرکت 
نمی کنند و فقط صاحب آن است که بیش از هرکس دیگری 
متضرر می شود. لذا تصور اینکه دایه ها دلسوزتر از مادر شوند 

بسیار دور از ذهن است.

یادداشت

از عربستان و تیم 
فرهاد مجیدی 
پیشنهاد دارم

 بازار سهام 
 ثبات
 یافته است

 سقوط
  قیمت نفت
 شدت گرفت

گسترش تجارت با همسایگان هدفی 
که در دولت سیزدهم محقق شد

 ۶۴ هزار تن گندم در هرمزگان 
خرید تضمینی شد

 تورم ماهانه همه گروه ها
 ریزشی شد

دادستان کرمان: رفع مشکل آب 
شرب را پیگیری می کنیم

براساس تازه ترین آمارهای ارائه شده از سوی 
مرکز آمار ایران، در خرداد ماه به عنوان آخرین 

ماه فصل بهار، هر سه شاخص...

سرپرست اداره کل غله و خدمات بازرگانی 
هرمزگان، با اشــاره به اینکــه فصل خرید 

تضمینی گندم تقریبا به پایان... 

هدف گســترش تجارت با همسایگان در 
آغاز دولت سیزدهم در اولویت قرار گرفت تا 

مسیری جدید برای توسعه...

دادستان کرمان با بیان اینکه استاندار با جدیت 
پیگیر خط انتقال آب به استان است گفت: رفع 

مشکل آب آشامیدنی را به صورت ...
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دیوار کوتاه خصوصی سازی
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 نیروهای جوان 
در اصناف باید 
تحول ایجاد کنند
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جزئیات اقدامات دولت برای تثبیت بازار ارز

جزئیات اقدامات دولت برای تثبیت بازار ارز

 نــرخ ارز در اقتصاد ما عامل اصلی بی ثباتی اقتصاد اســت و این 
نوسان به سایر بازارها علامت می دهد و موجب بی ثباتی آنها می شود. 
یکی از محورهای مورد تایید دولت سیزدهم و بانک مرکزی سیاست  
تثبیت اقتصادی، ثبات بخشی و پیش بینی پذیر کردن بازار ارز است.

دولت ســیزدهم و در راس آن بانک مرکزی در دو ســال گذشته 
اقدامات و سیاست های مختلفی در این راستا پیش بینی و اجرایی کرده 
است. بانک مرکزی برای مدیریت بازار ارز در مجموع ۱۶ سیاست اتخاذ 
کرده اســت که از جمله آنها می توان به تامین ارز کالاهای وارداتی، 
راه اندازی مرکز مبادله، مداخله حاشــیه ای در بازار ارز و طلا، کاهش 
زمان بازگشت ارز صادراتی، ارائه ارز مسافرتی به مسافران در فرودگاه، 

اتصال پیام رسان های ملی و دیگر موارد اشاره کرد.

  تامین ارز کالاهای اساسی
تامین کالای اساسی مهمترین وظیفه دولت هاست و باید شرایطی 
فراهم شود که مردم در حوزه تامین کالاهای اساسی و مایحتاج ضروری، 
مشکلی احساس نکنند و بانک مرکزی مکلف است ارز مورد نیاز دارو، 

درمان و کالاهای اساسی را تامین کند.
در همین راســتا، رئیس کل بانک مرکزی با اجرای سیاســت ارز 
کالاهای اساســی و دارو از محل ارزهای دولت تلاش کرده ثبات را 
به بازار برگرداند و مانع افزایش هیجانی نرخ ها شــود. بر این اساس، 
بانک مرکزی پس از حذف ارز ۴2۰۰ تومانی که به اذعان بسیاری از 
صاحبنظران اقتصادی موجب فســاد و رانت بود، تامین ارز مورد نیاز 
برای واردات کالاهای اساسی را در بستر سامانه نیما با نرخ 2۸ هزار 

و ۵۰۰ تومان تعیین کرد.

  راه اندازی مرکز مبادله ارز و طلا
در اقــدام دیگری بانک مرکزی مرکز مبادله ارز و طلا را با هدف 
ایجاد مرجعیت برای نرخ ارز از کانال بازار رســمی ارز، عرضه منابع 
ارز حاصل از صادرات شــرکت های صنایع پتروشیمی، مس، معادن، 
فولاد، پالایش نفت، قیر و ســایر صادرکنندگان در تالار حواله ارزی 
به واردکنندگان کالاهای غیراساســی، پاسخگویی به همه نیازهای 
واقعی ارزی ســرفصل های خدماتی، تغییر رویکرد نظارت بر منابع و 
مصارف ارزی کشور از حالت نظارت پسین به نظارت پیشین، اصلاح 
دستورالعمل اجرایی فروش اســکناس ارز از طریق واریز به حساب 

ارزی بانکــی، همکاری با وزارتخانه های صنعت، جهاد کشــاورزی و 
بهداشت برای ســازگاری نقشــه ارزی و تجاری کشور، مداخله در 
 بــازار ارز و طلا از طریق فروش ارز به اشــخاص و عرضه ســکه در 

بورس کالا را راه اندازی کرد.

  کاهش مهلت بازگشت ارز صادراتی به ۸0 روز
یکی از چالش های اقتصاد کشــور، بازگشت ارزهای صادراتی به 
چرخه اقتصاد است که در سال های گذشته ریشه بسیاری از التهابات 
و تنش های ارزی به اخلال در بازگشــت ارزهای صادراتی و کاهش 

عرضه ارز در سامانه ها مربوط می شود.
براین اســاس، بانک مرکزی در ادامه سیاست های تثبیت بازار ارز 
در مصوبه ای مدت زمان بازگشــت ارز صادرات شرکت هایی از جمله 
شرکت های پتروشیمی، فولادی و پالایشی را از ۱2۵ روز به ۸۰ روز 

کاهش داد.
بر اســاس قوانین بالا دستی مصوب شــورای عالی هماهنگی و 
اقتصــادی و قانون اصلاح مبــارزه با قانون قاچــاق کالا و ارز، همه 
صادرکنندگان موظف هســتند ارز خود را به صورت حواله ارزی در 
 سامانه نیما یا به شکل فروش اسکناس به بانک یا روش های دیگر به 

چرخه اقتصادی برگردانند.

  تسهیل شرایط واردات طلا به کشور
بانک مرکزی بهمن ۱۴۰۱ در مصوبه ای شرایط واردات طلا به کشور 
را تسهیل کرد. مطابق این مصوبه شرط الزام به گشایش اعتبار اسنادی 
برای واردات طلا حذف شــد و از آن پس واردکنندگان می توانند با 
استفاده از همه روش ها و ابزارهای پرداخت اقدام به واردات طلا کنند.

همچنین محدودیت استفاده از منابع ارزی خود وارد کننده برای 
واردات طلا برداشته و استفاده از منابع ارزی حاصل از صادرات خود، 

صادرات دیگران و ارز دیگران نیز برای واردات طلا فراهم شد.
علاوه بر این تسهیلاتی در رابطه با ثبت اطلاعات وارده در سامانه 

تامین ارز در نظر گرفته شد.

  دریافت ارز صادراتی در فرودگاه
یکــی دیگر از مــواردی که منجر بــه اخلال در بازار ارز شــده 
بود، ارزهای مســافرتی بود که در ســال های گذشته شاهد تخلفات 

مرتضی قدیمی  -      تثبیت بازار ارز به عنوان مهمترین عامل ثبات اقتصادی در دولت سیزدهم همواره مورد تاکید دولت و بانک مرکزی بوده و در این راستا تاکنون 16 سیاست اجرایی شده است.

تامین کالای اساسی 
مهمترین وظیفه 

دولت هاست و باید 
شرایطی فراهم شود 

که مردم در حوزه 
تامین کالاهای اساسی 

و مایحتاج ضروری، 
مشکلی احساس نکنند 

و بانک مرکزی مکلف 
است ارز مورد نیاز دارو، 

درمان و کالاهای اساسی 
را تامین کند.

  امکان راه اندازی شهرک های صنفی فراهم شد
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان تهران از فراهم 

شدن امکان راه اندازی شهرک های صنفی خبر داد.
محمود سیجانی در مراسم روز ملی اصناف اظهار کرد: در 
حوزه تولید و تجارت اســتان، رسیدگی به مشکلات در حوزه 
تامین اجتماعی، بانکی، تامین نقدینگی و مالیاتی را از طریق 
کارگروه های ستاد تسهیل و رفع موانع تولید پیگیری می کنیم.

وی بــا بیــان اینکــه تامین مالــی یکــی از بحث های 
 اصلــی اصنــاف و تولیدی هــا اســت، گفــت: در ماه های

 اخیر دولت اصلاحه ای بر اســانامه سازمان شهرک ها اعمال 
کرد که بتوان شهرک صنفی نیز ایجاد کرد. این موضوع اخیرا 

مصوب هم شد.
بنابراین به گفته این مقام مسئول در حال حاضر  هر گروه 
کالایی که در استان بخواهد شهرک صنفی ایجاد کند می تواند 
درخواست خود را ارائه داده تا با همکاری شورای برنامه ریزی 

استان بحث مکان یابی انجام شود.
سیجانی در پایان بر لزوم توجه به بحث های آموزشی و رشد 

تکنولوژی تاکید کرد.

همه مشترکان برق با صرفه جویی پاداش می گیرند
تهران- ایرنا- وزیر نیرو با بیان اینکه از ابتدای اجرای طرح پاداش صرفه جویی تاکنون 
بین 3۰ تا ۴۰ درصد مشترکان حائز شرایط دریافت پاداش شده اند، گفت: همه مشترکان 

در سراسر کشور با صرفه جویی مشمول دریافت پاداش خواهند شد.
 »علی اکبر محرابیان« در گفت وگویی اظهار داشــت: یک ماه از آغاز اجرای طرح 
سراسری پاداش صرفه جویی گذشته است و بر اساس آمار استخراج شده، بین 3۰ تا 

۴۰ درصد مشترکان حائز شرایط دریافت پاداش شده اند.
وی ادامه داد: پیش بینی می شود با گرم تر شدن هوا ظرفیت صرفه جویی بیشتر شده و 
مشترکان بیشتری شامل این پاداش شوند.وزیر نیرو به قبض مشترکی در خوزستان اشاره 
و خاطرنشان کرد: این مشترک نسبت به دوره مشابه سال گذشته ۱۷ درصد صرفه جویی 
بیشتری اعمال کرده و براین اساس مشمول دریافت ۵۱۹ هزار تومان پاداش شده است.

محرابیان اضافه کرد: همه مردم ایران با رعایت صرفه جویی در مصرف برق می توانند 

از این مزیت برخوردار شده و پاداش دریافت کنند.
وی در عین  حال گفت: چنانچه مشترکی رعایت صرفه جویی نداشته باشد، مشمول 

قیمت غیریارانه ای برق شده و شاهد قبضی گران قیمت خواهد بود.

  رشد تولید در بخش صنعت
وزیــر نیرو در باره وضعیت مصرف برق در بخش صنعت، افزود: تأمین برق صنایع 
در سال ۱۴۰۱ نسبت به سال ۱۴۰۰ با رشد همراه شد، به گونه ای که شاهد رشد ۹.۵ 

درصدی در این بخش بودیم.
محرابیان ادامه داد: بالاترین میزان  مصرف در فصل تابستان است و با این وجود در 

بین صنایع، صنعت فولاد در تابستان ۱۴۰۱ نزدیک به 22 درصد رشد تولید داشت.
وی خاطرنشان کرد: میزان رشد تولید در صنایع کشور در تابستان ۱۴۰۱ در مجموع 

۱۷ درصد بیشتر شد، دراین بین فولادی ها 2۴ درصد، سیمانی ها ۱3درصد و دیگر فلزات  
۱2 درصد رشد داشته اند و پیش بینی می شود امسال این رشد بیشتر شود.

  اسامی اداره های متخلف برقی اعلام شد
وزیــر نیرو دربــاره وضعیت مصرف برق در بخــش اداری، گفت: یک هزار مگاوات 

صرفه جویی در بخش اداری پیش بینی شده است.
محرابیان اظهار داشت: بررسی روند مصرف در بخش اداری نشان می دهد، رعایت 
مصرف از ســوی این بخش جدی تر شده اســت؛ به گونه ای که تابه حال ۶۴۰ مگاوات 

صرفه جویی حاصل شده است.
وی افزود: البته هنوز با پیش بینی انجام شده فاصله داریم که دستگاه ها و بانک ها 

باید در این زمینه جدی وارد شوند.

مختلفــی در این راســتا بودیم کــه از آن جمله می توان به اجــاره کارت های ملی 
از افــراد اشــاره کــرد. بانک مرکزی بــرای رفع این مشــکل ارائه ارز مســافرتی را 
منــوط به ارائه بلیت و عبــور از گیت فرودگاه کرد؛ براین اســاس متقاضیان واقعی 
 ارزهای مســافرتی برای دریافت ارز مورد نیازشــان با ارائه مــدارک خود در فرودگاه 

می توانند اسکناس دریافت کنند.

  ممانعت از درخواست های غیرواقعی ارز
همچنین بانک مرکزی در اقدام دیگری برای جلوگیری از ایجاد درخواســت های 
غیرواقعی ارز برای واردات و دریافت ارز بدون اینکه افراد اقدامی به واردات کالا کنند، 
مقرر کرد معادل ریالی مبلغ ارز در حساب متقاضی نزد بانک ها مسدود شود تا افراد به 

بهانه واهی واردات ارز دریافت نکنند.
مطابق بخشــنامه مدیریت بازار ارز و جلوگیری از ایجاد درخواست های غیرواقعی 
تخصیص ارز که دی ماه سال گذشته ابلاغ شد، بانک ها و موسسات اعتباری موظفند در 
زمان ایجاد یا تمدید گواهی ثبت آماری به میزان تعیین شده نسبت به مسدود کردن 
معادل ریالی مبلغ ارزی در حساب های متقاضی به عنوان سپرده تخصیص ارز اقدام کنند.

  اتصال پیام رسان ملی ایران و روسیه
بهمن ماه سال ۱۴۰۰ بانک مرکزی تفاهم  نامه ای با روسیه امضا کرد که براساس آن 
زمینه همکاری و مراودات بانک ها، تجار و بازرگانان دو کشور به دور از تحریم ها فراهم 
شد. برپایه آن متقاضیان می توانند در دو کشور مذکور )ایران و روسیه( گشایش حساب 

کنند و از کارت های بانکی هر کشور در کشور مقابل استفاده کنند.

  تعامل تجاری با استفاده از ظرفیت اتحادیه پایاپای آسیایی
مهمترین اتفاق در ســال جاری برگزاری اجلاس پایاپای آســیایی در کشور بود. 
اتحادیه پایاپای ۱۹۷۰ با هدف کاهش نیاز دلار در مبادلات ارزی بین اعضا تشــکیل 
شد و هم اکنون ۹ کشور در این اتحادیه عضو هستند و دولت و بانک مرکزی تلاش 
دارند برای کاهش وابســتگی به دلار تعاملات تجاری با کشورهای منطقه را در بستر 

اتحادیه پایاپای آسیایی انجام دهد.
مطابق این گزارش، تمرکز خرید ارز اسکناس و رفع تعهد صادراتی در بانک ملی، 
فروش ارز تامین نیازهای ضروری )ســرفصل ۵۶( از طریق واریز به حساب ارزی نزد 
بانک ها، اتخاذ رویکرد فعال در دیپلماســی منطقه ای در حوزه پولی و ارزی، مداخله 
حاشیه ای در بازار ارز و طلا از طریق فروش ارز به اشخاص منوط به سپرده گذاری ارزی 
نزد بانک ها و عرضه سکه در بورس کالا، دیگر سیاست های بانک مرکزی در کنترل بازار 

ارز و ثبات بخشی به آن بود.
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 گسترش تجارت با همسایگان
 هدفی که در دولت سیزدهم محقق شد

محمدرضا کریمی     |    با گذشت دو سال از آغاز به کار دولت سیزدهم، حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات شاهد اتفاقات و پیشرفت های بسیاری در 
زمینه های گوناگونی بوده است؛ به عنوان نمونه شبکه ملی اطلاعات به پیشرفت ۶۰ درصدی رسیده و بنابر اعلام مسئولان قرار است تا پایان سال این عدد 

به ۷۵ درصد برسد.

رئیس مجلس گفت: نحوه کار، ساختارسازی، نهادسازی و فعالیت ها در حوزه های اقتصادی و اصناف متفاوت شده است و نیروهای جوان در این بخش باید تحول ایجاد کنند.
 محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی امروز در مراسم روز ملی اصناف با بیان اینکه اصناف در تمام دوران انقلاب اسلامی نقش مهمی را بازی کرده اند اما ما نتوانسته ایم از 
تمام ظرفیت های مردمی و مدنی آنها به درستی استفاده کنیم، اظهار داشت: با نگاه به تاریخ می بینیم که هر زمانی که از اصناف حرفی زده می شود نقش آنها در مسائل سیاسی، فرهنگی 

و اجتماعی کشور بسیار برجسته و درهم تنیده است و نقش چند ساحتی دارند.
وی افزود: اولین وظیفه ما این است که شکر این نعمت را بجا بیاوریم اما اقرار می کنم که ما نتوانسته ایم از این ظرفیت به تمام معنا، مردمی و روی پای خود ایستاده و قدرت حل مساله 
داشتن، استفاده کنیم.قالیباف با خطاب به اصناف، بیان اینکه شما فرمانده های عرصه اقتصادی کشور هستید، تاکید کرد که حکمرانی در عرصه اقتصاد کشور را باید مردمی کنیم که در 

این میان اصناف به طور کامل مردمی هستند.
 نیروهای جوان در اصناف 

باید تحول ایجاد کنند

  رکوردشکنی تولید خودرو در سال 
۱۴۰۲

بنابر گزارش های منتشــر شــده از ابتدای سال 
۱۳۹۰تا ۱۴۰۱، طی مدت ۱۲ ســال حدود ۱۲ 

میلیون خودرو در کشور تولید شده است.
بر اساس آمارهایی که اخیرا دولت منتشر کرده 
اســت میزان تولید خودرو در سال ۱۴۰۲، یک 

میلیون و ۷۰۰ هزار دستگاه برآورد می شود.
همچنین بر اساس این گزارش میزان تولید خودرو 
در سال ۱۴۰۱ یک میلیون و ۳۴۸ هزار دستگاه، 
در سال ۱۴۰۰، ۷۶۴ هزار دستگاه خودرو کامل 
و ۲۰۰ دستگاه ناقص )مجموعا ۹۶۴ دستگاه(، در 
سال۱۳۹۹، ۷۴۲ هزار دستگاه خودرو کامل و۲۵۰ 
دستگاه خودرو ناقص )در مجموع ۹۹۲ دستگاه(، 
در سال ۱۳۹۸، ۵۸۲ هزار دستگاه خودرو کامل 
و۲۵۰ دســتگاه خودرو ناقص )در مجموع ۸۳۲ 
دســتگاه(،  درســال ۱۳۹۷، ۷۵۶ هزار دستگاه 
خودرو کامل و ۲۰۰ هزار دستگاه خودرو ناقص )در 
مجموع ۹۵۶ هزار دستگاه(، در سال ۱۳۹۶ یک 
میلیون و ۵۳۵ هزار دستگاه، در سال ۱۳۹۵ یک 
میلیون و ۳۵۰ هزار دستگاه، در سال ۱۳۹۴، ۹۷۹ 
هزار دستگاه، در سال ۱۳۹۳ یک میلیون و ۱۳۱ 
هزار دستگاه، در سال ۱۳۹۲، ۷۳۷ هزار دستگاه، 
در سال ۱۳۹۱، ۹۲۲ هزار دستگاه و در سال ۱۳۹۰ 
یک میلیون و ۶۵۲ هزار دستگاه خودرو در کشور 

تولید شده است.
بر اساس این آمارها در بازه سال ۱۳۹۷ تا ۱۴۰۰ 
میانگین این چهار ســال ۲۲۵ دستگاه سالانه 
خودرو ناقص تولید شده است اما تا پیش از سال 
۱۳۹۷ و از ســال ۱۴۰۱ )از خــرداد ماه به بعد( 
خودروها به صورت کامل و عبور مستقیم تولید 

شده اند.

  رفع ناترازی انرژی در بخش کشاورزی با 
ارتقای باغات

وزیر جهاد کشاورزی گفت: برای رفع ناترازی انرژی 
در بخش کشاورزی، باید با استفاده از مکانیزاسیون 
و تجهیزات جدید، باغات درجه سه و دو را به باغات 

درجه یک تبدیل کنیم.
به گزارش از وزارت جهاد کشاورزی، »محمدعلی 
نیکبخت« در نشست بررســی وضعیت ناترازی 
انرژی در کشور و پیش بینی راهبردها و راهکارهای 
رفع این مشــکل که با حضــور رئیس مجلس 
شــورای اســلامی و تنی چند از وزرا و روسای 
کمیسیون های مجلس برگزار شد، افزود: مصرف 
انرژی در حوزه کشاورزی ۱۴ درصد است، بنابراین 
برای رفع ناترازی در این حوزه نیاز اســت باغات 
درجه سه و دو کشور را به باغات درجه یک تبدیل 
کنیم، زیرا مصرف هر ۳ رتبه یکســان بوده، اما 

بازدهی ها با هم متفاوت است.
وزیر جهاد کشــاورزی، وجود چنــد ۱۰۰ هزار 
تراکتور و ماشــین آلات و تجهیزات کشاورزی با 
عمر بالای ۱۳ سال را از دیگر دلایل مصرف بالای 
انرژی در حوزه کشاورزی دانست و تصریح کرد: 
با توجه به تولید محدود ماشین آلات کشاورزی 
از جمله تراکتور در کشور باید برای رفع ناترازی 
انرژی راهکارهای مختلفی پیش بینی شــود تا 
ماشــین آلات با عمر بالا از چرخه خارج شوند و 
تجهیزات جدیــد به جای آن ها مورد اســتفاده 

قرار گیرند.

   صدور ۲۱۸ هزار مجوز مشاغل خانگی در 
سال ۱۴۰۱

 رئیس دبیرخانه ستاد ســاماندهی و حمایت از 
مشاغل خانگی کشور از صدور ۲۱۸ هزار مجوز 
مشاغل خانگی در سال گذشته خبر داد و گفت: 
این آمار نسبت سال ۱۴۰۰ رشد ۲۰۲ درصدی 
داشته است.آزیتا همتیان گفت: یکی از اقدامات 
مهم دولت سیزدهم، تســهیلگری و مانع زدایی 
در صدور مجوزهای کسب و کار از جمله مشاغل 
خانگی بود و در همین راستا از ۵۱۲ رشته مصوب 
شغل خانگی، مجوز ۹۵ درصد رشته های خانگی 
به صورت لحظه ای صادر می شود.وی ادامه داد: 
متقاضیان می توانند با مراجعه به سامانه مشاغل 
خانگی یا درگاه ملی صــدور مجوزها، به صورت 
لحظه ای مجوز مورد نیاز خــود را برای فعالیت 
در حوزه مشــاغل خانگی دریافت کنند.رئیس 
دبیرخانه ستاد ســاماندهی و حمایت از مشاغل 
خانگی کشــور با اشــاره به جذب ۹۰ درصدی 
تسهیلات مشاغل خانگی در سال ۱۴۰۱ گفت: 
مبلغ سه هزار میلیارد تومان اعتبار توسط بانک 
مرکزی بابت پرداخت تسهیلات مشاغل خانگی 
تخصیص داده شد که مبلغ قابل توجهی از این رقم 
جذب شد.وی عنوان کرد: برای امسال نیز مبلغ 
چهار هزار میلیارد تومان در نظر گرفته است که 
رشد ۳۳ درصدی را نسبت به سال ۱۴۰۰ نشان 
می دهد.به گفته همتیان، پارسال ۱۰۳ هزار نفر 
در حوزه مشاغل خانگی مشغول به کار شدند که 
این آمار نسبت به سال ۱۴۰۰، ۲۰۶ درصد رشد 
داشته است.وی از تشکیل ۷۰۰ شبکه و زنجیره 
تامین خبر داد و گفت: در همین راستا بیش از ۵۰۰ 
بازارچه مشاغل خانگی در استان ها و شهرستان ها 
دایر شده است تا صاحبان مشاغل خانگی بتوانند 

کالاهای خود را عرضه کنند.
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تجارت از مولفه هایی اســت که رشــد و توسعه اقتصادی کشورها را تعریف 
می کند، زیرا با واردات کالا هر کشور نیاز داخلی خود را تامین کرده و با صادرات 
محصولات تولیدی در بازارهای بین المللی جایگاهی را برای خود به دست می آورد 

که به بهبود اقتصادی می انجامد.
ســال ۱۴۰۰ کشــور در وضعیت تغییر دولت قرار گرفت و پس از برگزاری 
انتخاباتی پرشــور، دولت سیزدهم به ریاســت آیت الله »سید ابراهیم رییسی« 

سکان دار کشور شد.
از همان آغاز راه رییس جمهوری اولویت توسعه تجارت کشور را همسایگان 
عنوان کرد و در سخنرانی ها و دیدارهای خود با مقامات کشورها بر افزایش تجارت 
با کشورهای هم مرز ایران تاکید کرد و آن را جزو اولویت های کاری دولت جدید 
برشــمرد.ایران با ۱۵ کشور مرزهای زمینی و دریایی دارد که شامل پاکستان، 
افغانستان، ترکمنستان، روسیه، قزاقستان، جمهوری آذربایجان، ارمنستان، ترکیه، 

عراق، کویت، عربستان، قطر، بحرین، امارات متحده عربی و عمان می شود.
ایــن اقدام فرصتی بزرگ برای گذر از بحــران های آغاز دولت را فراهم می 
کرد و استفاده از ظرفیت های صادراتی می توانست در زمینه اشتغال و تعادل 
در قیمت ها تاثیر بگذارد و دولت می توانست ارز مورد نیاز کشور را تامین و به 

رشد اقتصادی برسد.
البته تحقق نگاه دولت سیزدهم به منظور استفاده بیشتر از ظرفیت تجاری 
همســایگان، به نوع تعاملات روابط بین المللی با همســایگان وابسته است تا با 
حل مشــکلات روابط سیاسی در منطقه به ویژه کشورهای عربی راه همکاری با 

کشورهایی دیگر نیز تسهیل شود.
این روند می توانســت در آغاز کار شرایط استفاده از ظرفیت های موجود در 
منطقه را فراهم کند زیرا کشورهای همسایه و هم مرز با ایران بازار با اهمیتی دارند، 
اما مسائل بین المللی موجب شده بود که نتوانیم از این ظرفیت بهره مند شویم.

از ســوی دیگر،  با افزایش دیپلماسی اقتصادی روابط با کشورهای همسایه 
توسعه خواهد یافت که این موضوع می تواند موجب رونق مناطق آزاد نیز شود و 
می توان با ایجاد مناطق آزاد مشترک به گسترش روابط با همسایگان پرداخت.

  گشودن دروازه های جهان با عضویت در سازمان شانگهای
سازمان همکاری های شانگهای هشــت عضو اصلی شامل هند، قزاقستان، 
چین، قرقیزســتان، پاکستان، روسیه، تاجیکستان و ازبکستان داشت که ایران 
نیز از ۲۶ شــهریورماه ۱۴۰۰ در بیست و یکمین اجلاس سران این سازمان به 
عنوان نهمین عضو رسمی معرفی شد؛ عضویت ایران در سازمان همکاری های 
شانگهای، فارغ از موضوع سیاسی و امنیتی، نقش اقتصادی این سازمان در منطقه 

را بسیار پررنگ کرد.
این ســازمان که از نظر فعالان اقتصادی به عنوان قدرت اقتصادی جهانی و 
منطقه ای شناخته می شود، توانست فرصت های خوبی را برای توسعه مبادلات 
تجاری و افزایش صادرات برای ایران فراهم کند؛ زیرا مســیر مبادلات تجاری با 
کشورهای عضو تسهیل و دولت سیزدهم را به هدف گسترش روابط با همسایگان 

نزدیک تر کرد.
توسعه تعاملات با اعضای سازمان همکاری های شانگهای، فرصتی بی نظیر 
برای افزایش چندین برابری صادرات غیرنفتی و بهبود شرایط اقتصادی در اختیار 
کشور قرار داد؛ زیرا با توجه به موقعیت جغرافیایی استثنایی ایران می توان بهترین 

بهره برداری را برای توسعه ارتباطات داشته باشیم.

  عربستان مقصدی دیگر در راستای اهداف دولت سیزدهم
در روزهای پایانی اســفندماه ســال ۱۴۰۱ خبر توافق ایران و عربســتان با 
واسطه گری چین برای احیای روابط منتشر شد که زمینه را برای خط و مشی 
جدید در روابط ایران با کشورهای همسایه ایجاد کرد تا در سال جدید یکی دیگر 

از اهداف دولت سیزدهم به ثمر بنشیند.
شناخت اقتصاد عربستان، این کشور را به بازاری مهم در همسایگی تبدیل 
کرده است. مطابق چشم اندازها ظرفیت تجاری ایران و عربستان نزدیک به سه 
میلیارد دلار اســت که با برنامه ریزی می توانیم تا دو سال آینده از سهم خود از 
کل تجارت این کشــور بهره مند شــویم که این امر جهش بزرگی را در اقتصاد 

کشور به وجود می آورد.

 عضو هیات مدیره انجمن صنایع همگن نیرومحرکه و قطعه سازان خودروی کشور 
گفت: زیرساخت های لازم برای حضور موفق صنعتگران ایرانی در بازار روسیه فراهم است 
و شاهد استقبال خوب مسوولان این کشور از خودروسازان و قطعه سازان ایرانی هستیم.

ابراهیم دوســت زاد  گفت: مهلت ثبت نام شرکت ها برای حضور در نمایشگاه بزرگ 
»اتومبیلیتی ۲۰۲۳« روسیه تا هفتم تیر تمدید شد.

وی توضیح داد: با توجه به استقبال چشمگیر شرکت ها و درخواست های متعدد برای 
افزایش متراژ غرفه ها از سوی خودروسازان و قطعه سازان، از طرف روسی برگزارکننده 

نمایشگاه درخواست شد که ۱۰ روز دیگر نیز زمان ثبت نام تمدید شود.
عضو هیات مدیره انجمن قطعه ســازان همگن خاطرنشان کرد: تاکنون ۳۰ شرکت 
قطعه ساز و خودروساز ایرانی برای حضور در این رویداد نمایشگاهی اعلام آمادگی کرده اند 

که ۲ برابر سال گذشته، فضای نمایشگاهی در اختیارشان قرار خواهد گرفت.
وی یادآور شد: پارسال مجموع متراژ نمایشگاهی در اختیار شرکت ها یک هزار متر 
مربع بود که امسال به بیش از یک هزار و ۸۰۰ متر مربع افزایش یافته است و به احتمال 

زیاد با توجه به استقبال چشمگیر انجام شده، درخواست افزایش متراژ خواهیم داد.
دوست زاده بیان داشت: مطابق برنامه ریزی انجام شده، از ۱۵ تیر ثبت نام به منظور اعزام 
یک هیات تجاری به این رویداد انجام خواهد شد تا در کنار خودروسازان و قطعه سازان 

حضور داشته باشند.
وی گفت: برخلاف ســال گذشته که حضور شرکت ها محدود به چند رسته و فیلد 

خاص بود، امسال تنوع حیطه کاری شرکت کنندگان را شاهد هستیم.
این عضو هیات مدیره انجمن قطعه سازان همگن ادامه داد: اکنون هماهنگی های اولیه 
به منظور ارســال بار، اجزا و قطعات و خودروها به مسکو، همچنین مقدمات لازم برای 

مسائل مربوط به ایاب و ذهاب و اسکان مدعوین و مدیران شرکت ها و شرکت کنندگان 
در حال انجام است.

  عزم راسخ روس ها برای توسعه ارتباطات و مراودات
وی معتقد اســت: ســال گذشته با توجه به اینکه هنوز مدت زمان زیادی از تحریم 
غربی ها علیه اقتصاد روسیه نگذشته بود، شاید مردم این کشور درک خوبی از محدودیت ها 
و تحریم ها نداشتند، اما امروز با گذشته حدود ۲ سال از این موضوع، نیاز این کشور به 
حضور صنعتگران ایرانی، در کنار چینی ها، ترک ها، هندی ها و دیگر کشورها بیشتر شده 
است و شاهد عزم راسخ مسوولان این کشور برای توسعه ارتباطات و مراودات هستیم.

دوست زاده همچنین خاطرنشان کرد: صنعتگران ایرانی در سال جاری در مقایسه با 
پارسال با مشکلات کمتری برای حضور در بازار این کشور مواجه اند، زیرا اکنون بسیاری 

زیرساخت های حمل و نقلی فراهم شده و درخصوص مسائل مالی و پولی، استانداردهای 
مشترک قطعات خودرو، همچنین شناخت نقاط قوت و ضعف یکدیگر، پیشرفت های 
خوبی حاصل شده است؛ بر این اساس پیش بینی می شود صنعتگران ایرانی در این دوره 
از نمایشگاه حضور پرُرنگ تر و موفق تری داشته باشند که در مجموع به نفع تولید، اشتغال 

و صادرات کشور خواهد بود.
 نمایشگاه امسال با مجوز رسمی سازمان توسعه تجارت ایران، از ۲۱ تا ۲۴ آگوست 
۲۰۲۳ )۳۰ مرداد تا دوم شــهریور( با حضور مقامات و مدیران بلندپایه دولتی و بخش 
خصوصی ایران و روســیه برگزار می شود که در آن علاوه بر اعزام هیات تجاری جهت 
بازدید از نمایشگاه، برگزاری نشست های تخصصی با خودروسازان و قطعه سازان دیگر 
کشورها، حضور در نشست مشترک با انجمن های صنعت خودرو و قطعه سازی روسیه و 
بازدید از خطوط تولید و دیدار با مدیران صنایع خودروسازی روسیه پیش بینی شده است.

انعقــاد تفاهم ۷۰۰ میلیون یورویی در زمینه خودرو و قطعات با روســیه، از جمله 
دستاوردهای نمایشگاه پارسال بود.

به اعتقاد کارشناسان، پتانسیل چهار تا پنج میلیارد دلاری برای صنعت خودروسازی 
و قطعه سازی و به ویژه بازار لوازم یدکی خودرو در روسیه برای ایرانی ها وجود دارد.

اردیبهشــت  امســال قــرارداد صــادرات خودروهای شــاهین، کوئیک و ســاینا 
از گــروه خودروســازی ســایپا در بازارهای روســیه و بــلاروس به میــزان ۴۵ هزار 
دســتگاه و ارزش ۴۵۰ میلیون یورو طی ســه سال منعقد شــد. همچنین این گروه 
خودروســازی صادرات محصولات پی ۹۰ )کادیلا( و شــاهین به روسیه را در دستور 
 کار دارد کــه همگــی از دســتاوردهای حضور قطعه ســازان و خودروســازان ایرانی 

در نمایشگاه پارسال است.

زیرساخت های لازم برای حضور موفق صنعتگران ایرانی در بازار روسیه فراهم است
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بر اساس اعلام گمرک، در سال ۹۱ کل تجارت ایران و عربستان ۱۸۵ 
میلیون دلار بود که این رقم در سال ۹۲ با کاهش سطح مبادلات کالایی 
به ۱۳۵ میلیون دلار رسید و سال ۹۳ نیز ۱۴۹ میلیون دلار مبادله بین 

دو کشور انجام شد.
بیشــترین ارزش دلاری حجم تجارت ایران و عربستان، در سال ۹۴ 
یک سال پیش از قطع روابط تجاری این دو کشور ثبت شده است که کل 
تجارت به ۲۱۲ میلیون دلار رسید و پس از آن به مدت هفت سال هیچ 

مراوده ای بین طرفین وجود نداشت.
تسریع در برقراری روابط کشور نشان می دهد که دولت به عهد خود 
برای توسعه روابط با کشورهای همسایه وفادار بوده تا نیاز کشور را به غرب 
کمتر کند و با استفاده از کشورهای هم مرز روابط تجاری خود را گسترش 
دهد که خود می تواند دسترسی به بازارهای کشورهای ثالث را فراهم کند.

  تجارت آزاد با اوراسیا دروازه ای دیگر برای گذر از تحریم ها
دستیابی به توافقنامه تجارت آزاد با اتحادیه اقتصادی اوراسیا از همان 
آغاز سکانداری دولت سیزدهم جزو مهم ترین اهداف قرار گرفت و مذاکرات 
در این زمینه با سرعت انجام شد تا در کوتاه ترین زمان، از تجارت ترجیحی 
عبور کرده و بتوانیم با در نظر گرفتن بسیاری از تسهیلات و فراهم کردن 
زیرساخت ها، صادرات و واردات میان کشورهای عضو را افزایش دهیم.این 
توافق نه تنها بازاری ۱۸۵ میلیون نفری را در اختیار ایران می گذارد، بلکه 
می تواند دروازه ای بزرگ به کشورهای اروپایی را به روی ایران بگشاید تا 
با استفاده از تسهیلات اعضای اتحادیه اقتصادی اوراسیا، صادراتی فراگیر 

را در جهان از این مسیر به دست آورد.
روسیه، قزاقستان، بلاروس، ارمنستان و قرقیزستان، پنج کشور عضو 
اتحادیه اقتصادی اوراســیا بازاری بیش از ۳۰۰ میلیارد دلاری دارند که 
می تواند تاثیر چشــمگیری را بر آمار تجــاری ایران بگذارد و با توجه به 
روابط مناسبی که ایران با همسایگان خود برقرار کرده است، دستاوردهای 

چشمگیری را می تواند به همراه داشته باشد.
توسعه تجارت با توافق مبادلات آزاد، هزینه صادرات و واردات را کاهش 
می دهد که می تواند در قیمت نهایی محصول تاثیر بسزایی بگذارد و همین 
موضوع سبب می شود، محصولات با نرخ مناسب تری در بازارهای جهانی 
در اختیار مشتری قرار بگیرد و همین روند می تواند به عنوان یک مزیت 

رقابتی در دستیابی به بازارهای بیشتر به ایران کمک کند.

 سهم همسایگان از کل تجارت ایران به ۵۰ درصد رسید
 از اول شــهریور تا پایان بهمن سال ۱۴۰۰ صادرات به همسایگان به 
۴۴ میلیــون و ۵۲۹ هزار و ۱۸۵ تن به ارزش ۱۵ میلیارد و ۶۷ میلیون 
و ۲۴۴ هزار و ۶۲۵ رســید که حاکی از رشــد ۴۴ درصدی در وزن و ۴۸ 
درصدی در ارزش در دولت ســیزدهم بود و همچنین در این مدت ۱۴ 
میلیــون و ۱۷۰ هزار و ۳۴۸ دلار به ارزش ۱۴ میلیارد و ۵۰۲ میلیون و 
۱۷۴ هزار و ۴۳۰ دلار واردات انجام شد که در مقایسه با پنج ماه نخست 
ســال ۳۴ درصد در وزن و ۴۷ درصد در ارزش رشــد رخ داده است.سال 
۱۴۰۱ کل تجارت با همسایگان به ۸۸ میلیون و ۱۵۳هزار و ۴۶۴ تن کالا 
به ارزش ۵۳ میلیارد و ۳۶۴ میلیون و ۶۸۰ هزار دلار رســید که نسبت 
به مدت مشــابه سال گذشته ۱۶ درصد رشد داشته و سهم صادرات ۶۸ 
میلیون و ۸۰۲ هزار تن کالا به ارزش ۲۷ میلیارد و ۹۴۲ میلیون و ۴۳۳ 
هزار دلار با رشد ۲۰ درصدی بود و سهم واردات ۱۹ میلیون و ۳۵۲ هزار 
تــن کالا به ارزش ۲۵ میلیارد و ۴۲۲ میلیون و ۲۴۶ هزار و ۵۹۵ دلار با 

رشد ۱۲ درصدی رسید.
در ۲ ماهه نخست امسال ۱۳ میلیون و ۱۴۷ هزار و ۸۴۰ تن کالا به 
ارزش هفت میلیارد و ۴۶۵ میلیون و ۷۲۸ هزار و ۲۹۳ دلار بین ایران و 
کشورهای همسایه تبادل شد که این میزان، سهم ۵۱ درصدی در وزن و 
۴۸.۳ درصدی در ارزش کل تجارت غیرنفتی کشور را به خود اختصاص 
داده است.از ۲۱ میلیون تن کالای صادر شده از کشور در دو ماهه نخست 
امســال به ارزش هفت میلیارد و ۵۱۳ میلیون دلار، ۱۰ میلیون و ۱۵۹ 
هزار تن کالا به ارزش سه میلیارد و ۷۳۴ میلیون و ۷۷۸ هزار و ۶۷ دلار 
به کشــورهای همسایه صادر شده که همسایگان سهم ۴۸.۴ درصدی از 
وزن و ۵۰ درصدی از ارزش کل صادرات را به خود اختصاص داده اند که 
با وجود عدم تغییر در وزن ، ۱۷ درصد ارزش کالاهای صادره نســبت به 

مدت مشابه کاهش یافته است.
در واردات ۲ ماهه از کشورهای همسایه نیز از مجموع چهار میلیون 
و ۷۳۲ هزار تن کالای وارد شده به کشور به ارزش هفت میلیارد و ۹۴۱ 
میلیون دلار، دو میلیون و ۹۸۹ هزار تن کالا به ارزش سه میلیارد و ۷۳۱ 
میلیون دلار از کشــورهای همسایه بوده که این میزان ۶۳ درصد وزن و 
۴۷ درصد ارزش کل واردات کشور در این دو ماه اخیر بوده که نسبت به 

مدت مشابه با کاهش دو درصدی همراه بوده است.

 توسعه تجارت با توافق 
مبادلات آزاد، هزینه 
صادرات و واردات را 

کاهش می دهد که 
می تواند در قیمت نهایی 

محصول تاثیر بسزایی 
بگذارد و همین موضوع 

سبب می شود، محصولات 
با نرخ مناسب تری در 

بازارهای جهانی در اختیار 
مشتری قرار بگیرد و همین 
روند می تواند به عنوان یک 
مزیت رقابتی در دستیابی 
به بازارهای بیشتر به ایران 

کمک کند.

   ۲۴۰ هزار واحد مسکن مهر ناتمام در کشور وجود دارد
وزیر راه و شهرسازی گفت: یکی از مهمترین اقدامات دولت در حوزه مسکن، تکمیل واحدهای مسکن مهر است.  به گزارش خبرگزاری صدا و سیما، وزیر راه و شهرسازی گفت: با توجه به کم کاری های موجود در حوزه ساخت مسکن در گذشته و وظیفه سنگین دولت 
سیزدهم برای رفع این کمبودها، مدیران مرتبط با ساخت مسکن باید نسبت به نگاه مناسب و درست به موضوع و نیز رفع مشکلات و موانع موجود اهتمام جدی داشته باشند.  مهرداد بذرپاش، در خصوص اقدامات دولت برای تسهیل ساخت مسکن برای عموم مردم، گفت: 
تأمین زمین برای ساخت مسکن وظیفه ماست، این امر برای عموم مردم و در هر نقطه ای که دارای زیرساخت و شرایط مناسب باشد انجام می شود و در صورت تأیید دستگاه های خدمات رسان به منظور برخورداری محل از زیرساخت های لازم، زمین در اختیار سازندگان 
قرار می دهیم.   وی، با تأکید بر این نکته که در کنار تأمین زمین باید به بازسازی و نوسازی بافت فرسوده نیز توجه ویژه شود، افزود: در خصوص بافت های فرسوده، با توجه به شرایط بسیار مساعد این مناطق برای ساخت مسکن و دارا بودن زیرساخت های لازم در راستای 
تأمین نیازمندی های مردم، ورود جدی لازم است و ادارات مربوطه باید نسبت به رونق نوسازی این مناطق اهتمام داشته باشند. وزیر راه و شهرسازی خاطرنشان کرد: شهرداری ها در برخی مناطق کشور دارای اقدامات بسیار روشنی هستند که در راستای بسته های تشویقی 

ابلاغی ۱۹ گانه انجام شده و صدور پروانه ساخت در بافت فرسوده این شهر ها درصد بسیار خوبی پیشرفت داشته، نوسازی بافت فرسوده به عنوان مشوق مردم باید در دستور کار باشد و مجموعه های مختلف در این راستا همکاری نشان دهند.  



بورس و بانک 
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بازار سهام ثبات یافته است

مریم لطفی      |      نوسانات شدیدی که بازار سهام در ۲ سال گذشته تجربه کرد، منجر به خدشه دار شدن اعتماد سهامداران در این بازار شد و  
با وجود تلاش همه جانبه دولت در این بازار و اقدامات صورت گرفته از سوی سازمان بورس اما تاکنون اعتماد از دست رفته به این بازار 

بازنگشته است.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

 وزیر جهاد کشاورزی گفت: برای رفع ناترازی انرژی در بخش کشاورزی، باید با استفاده از مکانیزاسیون و تجهیزات جدید، باغات درجه سه و دو را به باغات درجه یک تبدیل کنیم.
به گزارش از وزارت جهاد کشاورزی، »محمدعلی نیکبخت« در نشست بررسی وضعیت ناترازی انرژی در کشور و پیش بینی راهبردها و راهکارهای رفع این مشکل که با حضور رئیس مجلس 
شورای اسلامی و تنی چند از وزرا و روسای کمیسیون های مجلس برگزار شد، افزود: مصرف انرژی در حوزه کشاورزی ۱۴ درصد است، بنابراین برای رفع ناترازی در این حوزه نیاز است باغات 

درجه سه و دو کشور را به باغات درجه یک تبدیل کنیم، زیرا مصرف هر ۳ رتبه یکسان بوده، اما بازدهی ها با هم متفاوت است.
وزیر جهاد کشــاورزی، وجود چند ۱۰۰ هزار تراکتور و ماشــین آلات و تجهیزات کشــاورزی با عمر بالای ۱۳ سال را از دیگر دلایل مصرف بالای انرژی در حوزه کشاورزی دانست و تصریح 
کرد: با توجه به تولید محدود ماشین آلات کشاورزی از جمله تراکتور در کشور باید برای رفع ناترازی انرژی راهکارهای مختلفی پیش بینی شود تا ماشین آلات با عمر بالا از چرخه خارج شوند 

و تجهیزات جدید به جای آن ها مورد استفاده قرار گیرند.

رفع ناترازی انرژی در بخش 
کشاورزی با ارتقای باغات

   بازار سهام از بی پولی رنج می برد
شاخص کل امروز با ریزش ۱۱۲۸۱ واحدی 
مواجه شــد اما مهمترین مشکل این روزهای 
بازار ســرمایه عدم اقبال سرمایه گذاران کلان 

و خرد است.
 همانگونه که در پیش بینی معاملات امروز 
گفته بودیم، شاخص کل با کمبود پول هوشمند 
مواجه شده و با ریزش ۱۱۲۸۱ واحدی مواجه 
شــد، نمادهای وبملت، فــارس، فولاد و فملی 
بیشترین تأثیر منفی را بر شاخص کل داشتند. 
ارزش معاملات خرد تنها ۶,۴۸۲ میلیارد تومان 
بوده و ۲,۲۹۵ میلیارد تومان پول هوشــمند از 
سهام خارج شده و به سمت صندوق درآمد ثابت 

یا پرتفو رفته است.
نمادهای کچاد، مبین، شــیراز و وغدیر هم 
بیشترین تأثیر مثبت را بر شاخص کل داشتند.

ارزش صف های خرید ۳۵۸ میلیارد تومان بود 
که کاهش ۱۸۹ میلیارد تومانی نسبت به میانگین 
هفتگی را نشان می دهد.همچنین ارزش صف های 
فروش هم با کاهش ۱۲۳ میلیارد تومانی نسبت 
به میانگین هفتگی همراه بوده و در محدوده ۱۶۳ 

میلیارد تومان قرار دارد.

 ســامانه رصد اشــتغال پاسخی به 
تردیدهای آماری

معاون وزیر کار معتقد است سامانه ملی رصد 
اشتغال به شفاف سازی آمار اشتغال کمک می کند 
و پرســش ها در خصوص مشاغل ایجاد شده را 

پاسخ می دهد.
 سامانه ملی رصد اشــتغال با هدف کسب 
اطلاعات دقیــق از ورودی و خروجی های بازار 
کار و میزان اشتغال ایجادی راه اندازی شده است. 
با اســتفاده از این سامانه عملکرد دستگاه های 
اجرایی در حوزه اشتغال و شناسایی آمار بیکاران 
و شاغلان و فرصت های شغلی موجود مشخص 

می شود.
ســامانه رصد ثبت اشتغال یکی از راهکارها 
برای ســاماندهی اشتغال به شــمار می رود و 
 افــراد جویای کار می توانند بــا ثبت نام درآن

 درخواست خود را برای دریافت شغل مناسب 
اعلام کنند.

این سامانه هم اکنون روی سایت وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی قرار دارد و آمار و اطلاعات 
مربوط به اشــتغال هر دستگاه و تعداد شاغلان 
در سطح استانی و شهرستانی در آن بارگذاری 
می شود. فرصت های شغلی موجود نیز به طور 
روزانه در سامانه رصد می شوند تا ضمن در دسترس 
 بودن اطلاعات، بهره بــرداری مطلوب از نتایج

 آمارگیری در برنامه ریزی ها و سیاست گذاری ها 
صورت گیرد.

در بحث آمارهای اشــتغال ایجاد شده بعضا 
تردیدهایی وجود داشت و برخی نگاه ها این میزان 
اشتغال ایجادی را غیر رسمی و حتی غیرواقعی 
عنوان می کردند اما به گواه آمارهای مرکز آمار 
ایران، بیمه شدگان سازمان تامین اجتماعی و 
برخی اســتخدام ها این آمارها مورد تایید قرار 
گرفت.معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر 
کار معتقد اســت که سامانه ملی رصد اشتغال 
بستری برای شفاف سازی آمار اشتغال بدون نیاز 
به برگزاری جلسه به تفکیک دستگاه و شهرستان 
و جنسیت فراهم می کند و موجب صرفه جویی 

در وقت و هزینه  می شود.
وجــود  کــه  مســاله ای  می گویــد:  وی 
داشــت این بود که بســیاری می پرســیدند 
شــغل هایی که ایجاد شــده در کجا و چگونه 
 هســت که ســامانه ملــی رصد اشــتغال در 
راستای شفاف سازی آمار اشتغال می تواند کمک 

کننده باشد.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

یکشنبه 1402/04/04
شماره : 1429

براساس تازه ترین آمارهای ارائه شده از سوی مرکز آمار ایران، در خرداد ماه به عنوان 
آخرین ماه فصل بهار، هر سه شاخص تورم یعنی ماهانه، نقطه به نقطه و سالانه با کاهش 
معناداری مواجه شده است. این درحالی است که افت شدید تورم در خرداد ماه تنها به 
شاخص کل محدود نیست و درگروه کالاهای خوراکی با شدت بیشتری محقق شده 
است، به طوری که در تورم نقطه به نقطه خوراکی ها شاهد افت نزدیک به ۳۳ درصدی 
شاخص هستیم که رکورد کم نظیری در تاریخ کشــور محسوب می شود.طبق این 
آمارها، تورم ماهانه از ۲,۸ درصد در اردیبهشت ماه با افت ۸ دهم درصدی به ۲ درصد 
رسیده است. بدین ترتیب پس از ۱۶ ماه، اقتصاد ایران دوباره نرخ تورم ماهانه ۲ درصدی 
را تجربه کرده است. این درحالی است که پیش از این حتی تورم ماهانه با ارقام بالایی 
همراه بود. براساس نظر اقتصاددانان، هدفگذاری بانک مرکزی برای دستیابی به تورم 
۳۰ درصدی با مهار تورم ماهانه در محدوده ۲ درصد قابل تحقق است. همچنین در 
خرداد ماه، نرخ تورم نقطه به نقطه که میزان تغییرات نرخ تورم نسبت به ماه مشابه سال 
قبل را اندازه گیری می کند، نرخ تورم با کاهش چشمگیر ۱۲ درصدی مواجه شده و از 
۵۴,۶ درصد در اردیبهشت به ۴۲,۶ درصد در خرداد رسیده است. علاوه بر این، در تورم 
سالانه نیز پس از ۱۴ ماه صعود پیاپی، در سومین ماه فصل بهار این شاخص هم نزولی 
شد و بدین ترتیب از ۴۹,۱ درصد اردیبهشت به ۴۸,۵ درصد در خرداد رسیده که ۶ 
دهم درصد افت داشته است. به اعتقاد کارشناسان با سیاست هایی که دولت سیزدهم 
در دســتور کار خود قرار داده و آثار آن در خرداد ماه روی شاخص تورم نمایان شده، 
باید منتظر کاهش بیشتر تورم در ماه های آینده بود؛ تا جایی که در نهایت به هدف 

تعیین شده ۳۰ درصد دست یابیم.
براســاس گزارش مرکز آمار ایران، نرخ تورم ماهانه در کمترین رقم خود در ۱۶ ماه 
اخیر قرار گرفت. در حالی نرخ تورم ماهانه خرداد ماه به ۲ درصد رسیده که این نرخ 
در اردیبهشت ۲,۸ درصد بود و بدین ترتیب ۸ دهم درصد کمتر شده است. اما تنها 

افت تورم ماهانه در شــاخص کل رقم نخورده و در هر دو گروه خوراکی ها و کالاهای 
غیرخوراکی و خدمات هم شاهد افت تورم هستیم. برهمین اساس در خرداد ماه تورم 
ماهانه مواد غذایی نیز با افت ۸ دهم درصدی به زیر ۲ درصد رسیده و از ۲,۶ درصد به ۱,۸ 
درصد رسیده است. همچنین تورم ماهانه خدمات و کالاهای غیرخوراکی نیز از روند 
نزولی شاخص در این ماه پیروی کرده است و از ۲,۸ درصد در اردیبهشت به ۲,۲ درصد 
در خرداد ماه رسیده که نشان دهنده کاهش ۶ دهم درصدی این شاخص است.گفتنی 
است، نرخ تورم ماهانه درخرداد ماه در ۱۸ استان کشور کمتر از میانگین کل کشور)۲ 
درصد( بوده است. برهمین اساس اغلب استان های کمتربرخوردار نرخ تورمی کمتر 
از میانگین کل کشور داشته اند به طوری که تورم ماهانه استان ایلام ۸ دهم درصد، 
بوشهر ۸ دهم درصد، کرمانشان یک درصد، کهگیلویه و بویراحمد ۱,۲ درصد و لرستان 

۱,۴ درصد بوده است.
بررسی شاخص تورم نقطه به نقطه که تغییرات شاخص نسبت به مدت مشابه سال قبل 

را اندازه گیری می کند، به صورت ملموس تری تغییر روند شاخص تورم در خرداد ماه 
را به تصویر می کشد. در خرداد ماه تورم نقطه ای با کاهش ۱۲ درصد به ۴۲,۶ درصد 
تنزل کرده که کمترین رقم در ۱۳ ماه اخیر محسوب می شود. این در حالی است که در 
اردیبهشت ماه این شاخص در ارتفاع ۵۴,۶ درصد قرار داشت. اما در تورم نقطه ای مواد 
خوراکی و مواد غذایی کاهش تورم به معنای سقوط این شاخص است. در اردیبهشت 
ماه امسال این شاخص برای خوراکی ها 7۵,۴ درصد بود ولی در خرداد ماه به ۴۲,۶ 
درصد رسیده که گویای کاهش ۳۲,۸ درصدی این شاخص است. در تورم نقطه ای 
کالاهای غیرخوراکی و خدمات نیز این شاخص با افت ۲,۵ درصدی از ۴۵,۱ درصد 
اردیبهشت به ۴۲,۶ درصد رسیده است.این در حالی است که از خرداد سال گذشته تا 
اردیبهشت امسال با حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی و اثر آن بر قیمت مواد خوراکی، نرخ تورم 
نقطه ای مواد خوراکی به طور میانگین به 7۶ درصد در هر ماه رسیده بود. البته دولت 
با پرداخت یارانه های ۳۰۰ و ۴۰۰ هزار تومانی، بخش زیادی از این افزایش قیمت را 
جبران کرد.از خرداد امسال با تخلیه اثر حذف ارز ۴۲۰۰ در محاسبات تورمی، نرخ تورم 
نقطه به نقطه مواد خوراکی به ۴۲.۶ درصد رسید که نسبت به میانگین ۱۲ ماه گذشته 
۳۳.۴ درصد کمتر است.تورم نقطه به نقطه مواد خوراکی در خرداد امسال نسبت به ماه 
قبل از آن هم )اردیبهشت امسال با 7۶.۱ درصد( بالغ بر ۳۳.۵ درصد کمتر شده که 
رکورد سریع ترین کاهش تورم نقطه ای مواد خوراکی در یک ماه در دهه اخیر است. 
تورم نقطه به نقطه مواد خوراکی در خرداد امسال )۴۲.۶درصد( از شاخص مشابه قبل 
از حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی در اردیبهشت سال گذشته که ۴۹.7 درصد بود هم کمتر 
است.تورم نقطه به نقطه مواد خوراکی در ۱۲ ماه پایانی دولت حسن روحانی به طور 
متوسط ۵7.۳ درصد و در ۱۲ ماه قبل از حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی هم به طور متوسط 
۵۰.7 درصد بود. این آمار بیانگر فروکش کردن التهابات تورمی در مواد خوراکی است 

که در ماه های آینده نیز تداوم خواهد یافت.

تورم ماهانه همه گروه ها ریزشی شد

با توجه به نگرانی 
سهامداران از احتمال 
ریزش شدید شاخص 

بورس مشابه سال ۹۹، 
اما باید گفت بعید به نظر 

می رسد دوباره شاهد 
تکرار مختصات سال ۹۹ 

در بازار باشیم.

بــا وجود صحبت اکثر فعالان بــازار مبنی بر ارزندگی بازار 
ســهام در مقایسه با سایر بازارهای سرمایه گذاری اما همچنان 
این بازار از مشکل بی اعتمادی رنج می برد و این موضوع منجر 
به عدم ورود نقدینگی به بورس و کاهش ارزش روزانه معاملات 

در این بازار شد.
فعــالان حاضر در بازار با پیش بینی روزهای خوش در بازار 
سهام و نیز کســب بازدهی معقول از این بورس در مقایسه با 
دیگر بازارهای سرمایه گذاری، بارها این موضوع را به سهامداران 
متذکر شدند که با وجود ارزندگی بازار سهام برای سرمایه گذاری، 
به طور حتم برای جلوگیری از ضرر و زیان ســنگین در بورس 
به صورت غیرمســتقیم و از طریق صندوق های سرمایه گذاری 
بــه بازار ســهام ورود کنند و علاوه بر ایــن موضوع باید نگاه 
بلندمدت برای ســرمایه گذاری در این بــازار را جایگزین  نگاه 
کوتاه مدت کنند. در این  میان با توجه به پیشنهاد کارشناسان 

خبره این بازار برای ســرمایه گذاری بلندمدت اما برهه زمانی 
ســرمایه گذاری بلندمدت در بازار برای سهامداران در هاله ای 
از ابهــام قــرار دارد که عظیم ثابت، دبیــر کل کانون بورس و 
اوراق بهــادار در گفت و گو با »ایــران اقتصادی« ضمن ارزیابی 
فعلی وضعیت بازار ســهام به بررسی بازه زمانی سرمایه گذاری 
 کوتاه مــدت، میان مدت و  بلندمدت در بازار ســهام و صبوری

 ســهامداران برای کسب بازدهی مناسب از این بازار پرداخته 
است که در ادامه می خوانید.

وی معتقد است بررســی های انجام شده از وضعیت فعلی 
معاملات بورس نشــان از آن دارد که بعید است بار دیگر روند 
معاملات بورس در ســال ۹۹ با آن مختصات و نوسانات شدید 
در بازار تکرار شــود. روند کنونی بازار ســرمایه به هیچ عنوان 
قابل مقایسه با سال ۹۹ نیست و بازار امسال معاملات خود را 
از نخستین روز معاملاتی خوشبینانه آغاز کرد  و روند معقول تری 

را در مقایسه با سال گذشته در پیش گرفت.
با توجه به نگرانی ســهامداران از احتمال ریزش شــدید شاخص بورس مشابه سال ۹۹، اما باید 

گفت بعید به نظر می رسد دوباره شاهد تکرار مختصات سال ۹۹ در بازار باشیم.
اگر بخواهیم وضعیت فعلی بازار سهام را با آن زمان مورد مقایسه قرار دهیم، باید اعلام کرد در 
ســال ۹۹ به انتهای موج های صعود بازار رسیده بودیم و سهامدارانی که به صورت هیجانی در آن 
زمان به این بازار ورود و اقدام به خرید سهام کرده بودند، ضرر و زیان سنگینی را متحمل شده بودند.

بازار در سال ۹7 و ۹۸ مثبت بود و سال ۹۹ هم به اوج روند صعودی خود رسیده بود. در ادامه 
چنین صعودی اکثر شــاخص ها به قیمت هایی رســیدند که تا به حال به خود ندیده بودند. در این 
راستا سهام اکثر شرکت ها به رشد غیرواقعی دست پیدا کردند و به قیمت هایی بیش از ارزش ذاتی 

خود رسیدند.
مرداد ۹۹ بازار روند دیگری به خود گرفت و زمینه ریزش شــدید شاخص بورس در بازار فراهم 
شد. در آن زمان علاوه بر نیاز بازار به اصلاح اما فضای حاکم در کشور مانند شیوع همه گیری کرونا 
و نرخ ســود بانکی، تأثیرگذار بر شــتاب ریزش شــاخص بورس بود و منجر به ایجاد نوسان شدید 

معاملات بورس و ضرر و زیان سهامداران در بازار شد.
 

  عبور بازار سهام از نوسانات شدید شاخص بورس
دبیر کانون کارگزاران با اشــاره به عبور بازار ســهام از نوسانات شدید شاخص بورس، به بهبود 
وضعیت معاملات این بازار اشــاره کرده و می گوید: بازار بعد از ۲ ســال ونیم رکود در نهایت از آبان 
۱۴۰۱ وضعیت بهتری پیدا کرد و رشــد شاخص در بهمن و اسفند شتاب بیشتری به خود گرفت 

که در همان زمان بخشی از ضرر و زیان سهامداران جبران شد.
این روند در سال جدید و از نخستین روز معاملاتی ادامه پیدا کرد و صعود شاخص بورس بدون 
هیچ گونه اصلاحی در بازار تداوم داشت. شاخص کل در سال جدید و تا قبل از قرار گرفتن بر مدار 
اصلاحی که از اردیبهشــت ماه بر بازار حاکم شــد، رشد ۳۵ درصدی را تجربه کرد که این موضوع 
نشان از اصلاح بازار داشت اما اکنون بازار حالتی از ثبات را به خود گرفته و از شتاب ریزش شاخص 

بورس برخلاف چند روز گذشته کاسته شده است.
با توجه به اینکه اکنون فصل برگزاری مجامع اســت، بنابراین نگرانی برای معاملات فعلی بازار 

سهام وجود ندارد و سهام شرکت ها، ارزنده برای سرمایه گذاری هستند.
 در این میان مناسبات سیاسی و منطقه ای نسبت به چند وقت گذشته بهبود پیدا کرده است که 

با توجه به این مسائل به نظر می رسد بازار بتواند رشد خوبی را تا پایان سال تجربه کند.
همچنین در ادامه بهبود وضعیت سیاسی کشور، نرخ دلار و نرخ سود بانکی به ثبات رسیده است 
و در این مقطع زمانی امکان افزایش سود بانکی وجود ندارد. این مؤلفه ها نشان از آن دارد که بازار 

اکنون به ثبات رسیده و امیدواریم شاخص بورس روند رو به رشد خود را داشته باشد.
 مقایسه کسب بازدهی از بورس در مقایسه با سایر بازارهای سرمایه گذاری تا پایان سال ۱۴۰۲

ثابت در پاســخ به این ســؤال که آیا بورس می تواند تا پایان سال بازدهی بهتری در مقایسه با 
سایر بازارها در اختیار قرار دهد یا خیر می گوید:اکنون پیش بینی ها حاکی از کسب بازدهی بهتر از 
بورس نسبت به سایر بازارهای سرمایه گذاری است، زیرا دورانی که بازار افت داشت، سایر بازارهای 

سرمایه گذاری رشد زیادی را تجربه کردند.
اکنون فضا برای رشد بازار سرمایه مهیا است اما سرمایه گذاران نباید در بازار سهام دید کوتاه مدت 
داشــته باشــند، بلکه باید سعی کنند براســاس ارزیابی فاکتورهای بنیادی از طریق صندوق های 
ســرمایه گذاری به این بازار ورود کنند و  دید بلندمدت به بازار داشــته باشــند تا از ضرر و زیان 
هیجانات، تصمیم گیری های عجولانه و نوســانات این بازار در امان بمانند. وی در پاســخ به سؤالی 
دیگر مبنی بر اینکه منظور از سرمایه گذاری بلندمدت در بازار سهام شامل چه برهه زمانی می شود، 
اعلام کرد:دید کوتاه مدت ۶ ماه تا یک سال، دید میان مدت یک تا ۲ سال و دید بلندمدت ۲ تا پنج 
ســال خواهد بود. در این برهه زمانی دیگر اتفاقات سیاســی مانند انتخابات ریاست جمهوری تأثیر 

چندانی بر روند بازار نخواهد گذاشت.

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
0936 -  7 3 8 6 5 5 2 1
0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir
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کشاورزی 

شیلات استان کرمانشاه از 
بستر مناسبی برای توسعه 

برخوردار است

مزدک جمشیدی    |    سرپرست اداره کل غله و خدمات بازرگانی هرمزگان، با اشاره به اینکه فصل خرید تضمینی گندم تقریبا به پایان رسیده است، گفت: از ابتدای 
فصل برداشت )نیمه فروردین ماه امسال( تاکنون، ۶۴ هزار تن گندم از کشاورزان این استان خرید شد که در همسنجی با پارسال ۵۲ درصد رشد داشته است.

۶۴ هزار تن گندم در هرمزگان خرید تضمینی شد

  مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق استان 
کرمانشاه:

تغییر ساعت ادارات مصرف حدود ۲۰ مگاوات برق را 
در کرمانشاه کاهش داده ا ست 

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان کرمانشاه؛ طرح 
تغییر ساعت اداری )۶ تا ۱۳( را در کاهش مصرف برق در 
استان کرمانشاه محسوس دانست و گفت: اجرای این طرح 
تاکنون موجب کاهش مصرف ۱۵تا ۲۰ مگاوات برق در روز 

در استان کرمانشاه شده است. 
محمد مرادی طرح تغییر ساعت اداری را یک کار علمی و 
حساب شده در راستای کاهش مصرف برق در کشور دانست 
و افزود: اجرای این طرح تاکنون آثار مشــهود و موفقیت 
آمیزی در استان کرمانشاه داشته است. وی در ادامه در مورد 
افزایش مصرف برق در استان نیز گفت: افزایش مصرف برق 
با آغاز فصل گرما و روشن شــدن کولرهای خنک کننده 
امری طبیعی است زیرا به ازای افزایش هر درجه دما از ۳۲ 
درجه به بالا؛ ۳۰ مگا وات برق بیشتر در استان کرمانشاه 
مصرف می شود و این روند افزایش مصرف با بالا رفتن دمای 

هوا رابطه مستقیم دارد.
مرادی تاکید کرد: طرح تغییر ساعت اداری به این خاطر 
۱۵ تا ۲۰ مگاوات برق در استان کرمانشاه کاهش داده که 
اگر اجرا نمی شد حتما به این میزان بیشتر مصرف می شد.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان کرمانشاه در 
ادامه پیک مصرف برق در استان را ۷۱۲ مگاوات در روز ۲۸ 
خرداد سال جاری در ساعت هشت و ۳۵ دقیقه اعلام کرد و 
گفت: مصرف برق در همه استان های کشور با توجه به آغاز 
فصل تابستان رو به افزایش است که باید با تدابیری مصرف 
بهینه آن مدیریت شود.شرکت توزیع نیروی برق استان 
کرمانشاه ۱۱ هزار و ۷۵۸ کیلومتر شبکه هوایی، ۱۷ هزار 
و ۹۶۸ ترانس با تولید ۲ هزار و ۱۵۳ مگاوات شبکه توزیع، 
۲۶۹ فید عمومی و ۳۱ فید تخصصی دارد.تعداد مشترکان 
عمومی )ادارات، نهاد و ارگان ها( این شرکت سه هزار و ۲۵۰ 
مشترک، مشترکان کشاورزی )چاه آب( هفت هزار و ۴۰۰، 
مشترک صنعتی سه هزار و ۱۱۱ و مشترک تجاری هشت 
هزار و ۹۰۰ است.کرمانشاه با داشتن ۲۵ هزار کیلومتر مربع 
وسعت و ۳۷۱ کیلومتر مرز مشترک با کشور عراق؛ ۷۸۵ 
هزار مشــترک برق دارد که ۸۳ درصد از آنها، یعنی ۶۵۲ 

هزار مشترک خانگی هستند.

  رئیس جهاد کشاورزی استان کرمانشاه خبر داد؛
خرید تضمینی ۱۳۴ هزار تن گندم از مزارع استان 

کرمانشاه
کرمانشاه- رئیس جهاد کشاورزی استان کرمانشاه از خرید 
تضمینی ۱۳۴ هزار تن گندم از مزارع اســتان کرمانشاه 
توسط مراکز خرید تضمینی خبر داد.علی چاله چاله اظهار 
کرد: تاکنون ۱۳۴ هزار تن گندم از مزارع کشاورزان مناطق 
گرمسیری استان کرمانشاه برداشت و تحویل مراکز خرید 
تضمینی شده است. وی افزود: این میزان گندم تحویلی از 
ســطح ۳۲ هزار و ۵۰۰ هکتار گندم آبی و ۲۸ هزار هکتار 
دیم خریداری شده اســت.رئیس جهاد کشاورزی استان 
کرمانشاه با اشاره به اینکه برداشت گندم در استان از ۲۶ 
اردیبهشت و قصرشیرین آغاز شده، تصریح کرد: برداشت 
گندم قصرشیرین به اتمام رسیده و در سایر مناطق ادامه 
خواهد داشت.چاله چاله با بیان اینکه مراکز خرید تضمینی 
کار تحویل گندم کشاورزان را بر عهده دارند، بیان کرد: به 
این منظور ۱۰۳ مرکز برای خرید گندم و کلزا فعال هستند. 
وی کل سطح زیر کشت گندم استان را ۳۹۳ هزار و ۶۱۵ 
هکتار اعلام و گفت: پیش بینی می شود از این سطح ۸۷۴ 

هزار تن گندم تولید شود.

  رئیس سازمان حمل و نقل مسافر کرمانشاه خبر 
داد؛آغاز طرح نقدی نوسازی تاکسی های فرسوده 

در کرمانشاه 
رئیس ســازمان مدیریت حمل و نقل مسافر شهرداری 
کرمانشاه گفت: طرح نقدی نوسازی تاکسی های فرسوده 
مدل ســال ۱۳۹۱و قبل از آن آغاز شــد. محمد مهدی 
احمدی اظهار کرد: بعد از وقفه یک ماهه در اجرای طرح 
نقدی نوسازی خودرو های فرسوده در سال جاری، این طرح 
آغاز به کار کرد.وی افزود: از ۲۸ خرداد مالکان تاکسی های 
مــدل ۱۳۹۱ و قبــل از آن می توانند در طرح نوســازی 
تاکسی های فرسوده ثبت نام کنند.رئیس سازمان مدیریت 
حمل و نقل مسافر شــهرداری کرمانشاه تصریح کرد: در 
این طرح خودروی سمند سورن پایه گاز سوز یورو پنج به 
قیمت حدودی ۳۶۲ میلیون تومان جایگزین می شود.وی 
خاطرنشان کرد: متقاضیان می توانند برای ثبت نام اولیه 
با ارائه درخواســت و همراه داشتن کارت شهری معتبر و 
برگ سبز خودرو به ســاختمان اداری سازمان مدیریت 
حمل ونقل مسافر شهر کرمانشاه واقع  درچهار راه بسیج 
پایین تر از بانک ملت مراجعه کنند.احمدی از متقاضیان 
خواست قبل از مراجعه به سازمان  اطلاعات فردی خود در 
سامانه  esale.ikco.ir ثبت کنند.وی تاکید کرد: هفت هزار 
تاکسی در کرمانشاه وجود دارد که ۷۰ درصد آن ها فرسوده 

است و تلاش می کنیم بخشی از این ناوگان نوسازی شود.

  کشف »میتسوبیشی »میلیاردی قاچاق در خاتم 
فرمانده انتظامی اســتان یزد از توقیف یک دســتگاه« 

میتسوبیشی« قاچاق به ارزش ۳۰ میلیارد ریال خبر داد. 
سردار »عباســعلی بهدانی فرد« درباره جزئیات این خبر 
گفت: پلیس شهرســتان خاتم، حین کنترل خودروهای 
عبوری در محــور های مواصلاتی، یک دســتگاه خودرو 
»میتسوبیشی«  که از استان های جنوبی عازم مرکز کشور 
بود را متوقف کردند.وی ادامه داد: در بررسی های انجام شده 
مشخص شد که این خودرو فاقد اسناد و مدارک گمرکی 
بوده و به صورت قاچاق تردد مــی کند.فرمانده انتظامی 
استان یزد، ضمن اشــاره به انتقال خودرو به پارکینگ و 
دستگیری ۲ متهم در این رابطه خاطرنشان کرد: ارزش این 
خودرو قاچاق توسط کارشناسان ۳۰ میلیارد ریال برآورد 

گردید و متهمان به مراجع قضائی معرفی شدند.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
یکشنبه 1402/04/04
شماره : 1429

کرمانشاه- معاون برنامه ریزی سازمان شیلات کشور گفت: شیلات استان کرمانشاه از بستر مناسبی برای توسعه برخوردار است.
شهریار رستمی در جلسه تکریم و معارفه مدیرکل شیلات استان کرمانشاه که با حضور مسئولان استانی برگزار شد، اظهار کرد: تغییر و تحول امری طبیعی است و در این راستا شایسته می دانم از زحمات 
آقای افضلی تقدیر و تشکر کنم و برای آقای صحرایی نیز آرزوی توفیق دارم. وی افزود: بازار مصرف کرمانشاه یک بازار ۲ میلیون نفری است و شیلات استان در این حوزه از ظرفیت بسیار بالایی برخوردار است.

معاون برنامه ریزی سازمان شیلات کشور با اشاره به لزوم توجه به اعتبارات حوزه شیلات، گفت: با توجه به بستر مناسب توسعه شیلات در استان کرمانشاه تأمین به موقع اعتبارات می تواند منجر به 
توسعه هر چه بیشتر شیلات در استان شود.رستمی سپس از صحرایی مدیر جدید شیلات استان درخواست کرد با پیگیری برنامه تحولی و زنجیره ارزش و توسعه صنایع وابسته و توسعه بازار و صادرات 
محصولات، شــیلات اســتان را بیش از گذشته در مسیر پیشرفت و توســعه قرار دهد. وی در پایان از مدیر جدید شیلات استان درخواست کرد نهایت همکاری را با نظام مهندسی کشاورزی، دامپزشکی، 

تعاون روستایی و تشکل ها و... به عمل آورد.

آغاز فصل گرما و هشدارها و توصیه های بهداشتی دامپزشکی استان گلستان

معاون سلامت دامپزشکی گلستان نسبت به احتمال بروز بیماری های مرتبط با فصول گرم سال هشدار داد

سه هزار میلیارد ریال اعتبار برای ثبت جهانی اختصاص داده شد

رکوردشکني برق منطقه اي مازندران و گلستان در احداث پست هاي انتقال

سیده حبیبه مومنی : خبرنگار گلستان -   به گزارش روابط عمومی اداره کل دامپزشکی 
استان، عبدالوند معاون سلامت دامپزشکی استان گفت: با توجه به نزدیکی فصل تابستان 
و آغاز گرمای هوا، تکثیر و فعالیت بندپایان و کنه ها نیز افزایش یافته و از آنجا که کنه 
ها به عنوان ناقل در انتقال برخی بیماری ها منجمله تب خونریزی دهنده کریمه- کنگو 
)CCHF(، بابزیوز، تیلریوز و ... نقش اساسی دارند، رعایت الزامات و هشدارهای بهداشتی 

دامپزشکی ضروری می باشد.
 وی ادامه داد: به منظور صیانت از سلامت جمعیت دامی استان و همچنین سلامت 
دامداران و جامعه انســانی، عملیاتی نمودن برنامه های بهسازی و بازسازی جایگاه های 
نگهداری دام و اجرای برنامه های دوره ای سم پاشی این جایگاه ها و نیز دام ها ضروری 

و بسیار تاثیر گذار می باشد. 
عبدالوند با اشــاره به بیماری مشترک و مهلک تب خونریزی دهنده کریمه- کنگو 
)CCHF(  بیــان نمود: این بیماری غیر از ویرمی و تــب چند روزه در دام فاقد هرگونه 
علایم بوده و مخاطرات و عواقب آن در جمعیت انسانی بروز نموده که می تواند به مرگ 

انسانی نیز منجر گردد. 
معاون سلامت دامپزشکی گلستان با تأکید بر اینکه جمعیت انسانی به ویژه دامداران 

از گروه های در معرض خطر ابتلا به این بیماری هستند خاطرنشان کرد: ضروری است 
همه دامداران نسبت به رعایت کامل بهداشت فردی در هنگام تماس با دام، عدم خرید 
دام های بدون هویت از مبدأ نامشــخص، سم پاشی دوره ای و مستمر دام و جایگاه های 

نگهداری دام و جمع آوری و تخلیه روزانه کود اقدام کنند.

 وی خطاب به شهروندان توصیه نمود:
*هم اســتانی های گرامی حتما گوشت قرمز و آلایشات دامی )جگر، دل، قلوه و ...( 
مورد نیاز خانوار خود را از مراکز عرضه مجاز و تحت نظارت دامپزشکی تأمین نموده و 
از خرید گوشت های بدون هویت حاصل از ذبح غیرمجاز دام به جد پرهیز نمایند، چرا 
که هیچگونه نظارت بهداشــتی توسط کارشناسان دامپزشکی بر آنها انجام نشده و لذا 
می تواند عامل بروز انواع بیماری ها به ویژه بیماری تب خونریزی دهنده کریمه-کنگو 
در انسان باشد عبدالوند نسبت به در پیش بودن عید سعید قربان و افزایش ذبح خانگی 
و دور از نظارت بهداشتی دامپزشکی هشدار داد و گفت: دامپزشکی استان با مساعدت 
ارگان هــای ذیربط تمهیدات لازم جهت نظارت بر دام های قربانی و همچنین عملیاتی 
نمودن کشتار دام در کشتارگاه های تحت نظارت دامپزشکی را فراهم و مجموعه برنامه 
ها و اقدامات لازم از طریق پورتال دامپزشکی استان اطلاع  رسانی خواهد شد عبدالوند در 
پایان خاطر نشان نمود: اداره کل دامپزشکی استان علی رغم پاره ای مشکلات اعتباری، 
تا به امروز بالغ بر ۱۰۳ هزار راس دام سبک و سنگین و ۲۰۸ هزار متر مربع جایگاه دام 
را به صورت رایگان در مناطق روستایی و کمتر برخوردار و محروم استان علیه انگل های 

خارجی دام سم پاشی نموده است

همدان- شهردار همدان گفت: سه هزار میلیارد ریال اعتبار برای »ثبت هگمتانه و 
مرکز تاریخی همدان اختصاص داده شد.سید مسعود حسینی در جمع خبرنگاران در 
خصوص ثبت جهانی هگمتانه اظهار کرد: همدان، حرف زیادی در زمینه جذب و رونق 
گردشگری دارد که متاسفانه در حال حاضر هیچ نقشی در رونق اقتصادی ندارد، البته 
بر کسی پوشیده نیست که اهمیت صنعت گردشگری به لحاظ اقتصادی و کسب درآمد 
پایدار و تامین منابع ارزی بسیار با اهمیت است.شهردارهمدان به اقدامات شهرداری 
در خصوص بحث ثبت جهانی هگمتانه اشاره کرد و افزود: زیرساخت های لازم برای 
ثبت جهانی هگمتانه منطبق با اســتانداردهای مدنظر ارزیابان یونسکو در حال انجام 
است و سه هزار میلیارد ریال بودجه برای آن اختصاص یافته است.حسینی ادامه داد: 
احیا و بازســازی خانه های تاریخی،کاروانسراها، راسته بازارها، جداره سازی پیاده راه 

بوعلی از اقدامات است.
وی به اقناع ســازی بازاریان و کسبه در خصوص ثبت جهانی هگمتانه، تاکید کرد 
و گفت: اقناع سازی جامعه محلی اقدامی است که در این خصوص نیازمند همکاری 
رسانه ها هستیم چراکه وقتی ارزیاب ها برای دیدن مناطق مطرح شده در ثبت جهانی 

حضور می یابند جامعه محلی باید همراهی لازم را داشته باشند.
شهردار همدان ادامه داد: فضای شهر آماده پذیرایی از ارزیابان خواهد شد اما باید 
همدلی و وفاق بیشــتر در حوزه های مدیریت سیاسی و استانی و فراتر از شهرداری 
برای محتواســازی در این خصوص انجام شود.وی ثبت جهانی هگمتانه را به عنوان 
اصلی ترین برنامه سال جاری شهرداری همدان دانست وگفت: در ثبت جهانی هگمتانه 

از یک سال پیش به صورت جدی وارد شدیم.

 کشف اثر متلعق به دوره اشکانیان
شــهردار همــدان با بیــان اینکه پیاده روســازی خیابــان باباطاهــر در بودجه 
ســا لجاری دیــده شــده اســت، اظهــار کــرد: در ســاماندهی گــذر فرهنگــی 
 - تاریخــی کــه از دیــروز ۲۹ خــرداد آغــاز شــد، اثــری تاریخــی متعلــق به 

دوره اشکانیان کشف شد.
وی با بیان اینکه از ابتدای ســالجاری تورهای گردشــگری در شــهر همدان با 
مرکزیت و مقصد تپه هگمتانه برگزارشــد، تصریح کرد: برای رونق پیاده راه اکباتان 
نیز برنامه هایی مطرح اســت.وی به برگزاری سه رویداد مهم سالجاری اشاره کرد و 
 گفت: روز همدان، روز بزرگداشــت بوعلی سینا و کنگره شهدای استان همدان مورد 

توجه ویژه هستند.

 جهانی شدن هگمتانه به گردشگری شهر رونق می بخشد
رئیس کمیســیون ســرمایه گذاری ، اقتصادی و گردشگری شورای اسلامی شهر 
همدان جهانی شدن تپه هگمتانه را یک مطالبه جدی و حق پایتخت تاریخ و تمدن 
ایران زمین دانســت و گفت: این مهم گردشگری همدان را رونق و تحول می بخشد 

،وثبت جهانی هگمتانه شایسته این شهر است.
حمید بادامی نژادافزود: ایجاد گذر گردشگری یکی از مهمترین برنامه های اجرایی 
در پرونده جهانی شدن هگمتانه است که به احیا و مرمت خانه های تاریخی، راسته 
بازارها و کاروانسراها خواهد شد.عضو شورای اسلامی شهر همدان در پاسخ به سئوال 
مبنی بر رفع اختلاف با شهردار همدان بیان کرد: توجه به منافع مردم حائز اهمیت 

است و اختلاف در مقطع کنونی ظلم به آنها تلقی می شود.
وی اضافه کرد: اختلاف در تصمیم گیری های مدیریت شهری طبیعی است منتهی 

منافع مردم را باید مورد توجه قرار دهیم.
رئیس کمیســیون سرمایه گذاری و گردشگری شورای اسلامی شهر همدان بیان 
کرد: همه اعضای شورا در حمایت از ثبت جهانی هگمتانه اتفاق نظر دارند و این نشان 

از توجه به حقوق شهروندان است.
وی خواستار تاسیس شرکت توسعه گردشگری در شهرداری همدان شد و اضافه 
کرد: مشــابه این شرکت در شیراز و اصفهان ایجاد شده و دستاوردهای بسیار خوبی 

در توسعه و درآمدزایی گردشگری داشته است.

تکمیل پست ۵۰۰،۴۰۰،۲۳۰،۶۳ کیلوولت شهیدچمران آزادشهر تنها در ۵ ماه
پست ۵۰۰،۴۰۰،۲۳۰،۶۳ کیلوولت در آزادشهر استان گلستان از سمت ۴۰۰ کیلوولت 

که به نام مبارک شهید چمران مزین شده است، به شبکه سراسري متصل شد.
گزارش پایگاه خبري توانیر به نقل از روابط عمومي برق منطقه اي مازندران، در حالي 
که زمان اجراي این گونه طرحها در کشور به طور متوسط حداقل سه سال زمان نیاز دارد، 
در یک اقدام جهادي از سوي برق منطقه اي مازندران و گلستان، بخش ۴۰۰.۶۳ کیلوولت 

پست انتقال نیروي برق آزادشهر تنها در مدت ۵ ماه احداث و به بهره برداري رسید.
دکتر موسوي تاکامي مدیرعامل برق منطقه اي مازندران و گلستان در این خصوص 
گفت:این پست در مرحله نخستل، ۲۰۰ مگاولت آمپر از بار منطقه را تامین مي کند و 
یک پســت کلیدي است که از سال ۱۳۸۸ کار مطالعات این طرح آغاز و در مهر سال 
۱۴۰۱ به مناقصه رفت و تامین کننده و پیمانکار، این پست را از ۲۶ دي سال گذشته 
آغاز و در۳۱ خرداد امسال به پایان رساندند.وي افزود: بخش ۵۰۰  کیلوولت پست شهید 
چمران نیز پس از مطالعه و طراحي نهایي و تایید شرکت توانیر به بالکان ترکمنستان 
متصل خواهد شد.مدیرعامل برق منطقه اي مازندران و گلستان خاطرنشان کرد: این 
طرح در ســریع ترین زمان ممکن به اتمام رسید و این رکوردي است که براي صنعت 
برق ایران، ثبت شده و ماندگار خواهد بود.موسوي تاکامي ادامه داد: چه بسا این طرح 
رکورد سریع ترین زمان ممکن احداث پست انتقال نیروي برق در بین تمام شرکت هاي 
سرویس دهنده غرب آسیا هم  باشد که هست.وي در عین حال تاکید کرد: این طرح در 
سریع ترین زمان ممکن و با کیفیت بسیار بالا، تجهیزات را به صورت استاندارد تامین 

و به صورت اســتاندارد و در قالب دستورالعمل هاي شرکت توانیر نصب، آزمایش و راه 
اندازي شده است.مدیرعامل برق منطقه اي مازندران همچنین گفت: این طرح، تامین 
بار منطقه را در آزادشهر، رامیان، بخشي از مینودشت و گنبد و مناطق اطراف برعهده 
خواهد داشــت که ظرفیت آن در کوتاه مدت، با دو دستگاه ترانسفورماتور ۴۰۰ به ۶۳ 
کیلوولت ۲۰۰ مگاولت آمپر به  ۴۰۰ مگاولت آمپر مي رسد.موســوي تاکامي در ادامه 
افزود: همچنین ما حداقل دو دستگاه ترانسفورماتور ۴۰۰ به ۲۳۰ کیلوولت ۳۱۵ مگاولت 
آمپر که ظرفیت مجموع آن ها به ۶۳۰ مگاولت آمپر خواهد بود را نصب خواهیم کرد.

به گفته وي، این پســت به پست ۲۳۰.۶۳ کیلوولت مینودشت از طریق خط ۲۳۰ 
کیلوولت دو مداره دو باندل و همچنین پســت ۲۳۰.۶۳ کیلوولت فجرگنبد در سطح 
۲۳۰ کیلوولت و همچنین به پست ۴۰۰.۲۳۰.۶۳ کیلوولت علي آباد که احتمالا در آینده 

از طریق خط ۲۳۰ کیلوولت، متصل خواهد شد و رینگ منطقه را کامل خواهد کرد.
وي همچنین گفت: بلوک سیکل ترکیبي  نیروگاه ۵۰۰ مگاواتي که در این منطقه 
نصب خواهد شد و این مهم به شرکت توانیر و شرکت نیرو منعکس شده که منطقه نیاز 
به احداث سیکل ترکیبي ۵۰۰ مگاوات دارد و در منطقه اي بین مینودشت و آزادشهر 
نصب خواهد شــد، آن نیروگاه هم به این پست متصل و این پست را در منطقه بسیار 
کلیدي و استراتژیک خواهد کرد.وي تاکید کرد: چه بسا احتمال دارد که در آینده اگر 
بخواهیم خط ۵۰۰ کیلوولت از ترکمنستان داشته باشیم به این پست متصل شود، چرا 
که خط ارتباطي موجود به این پست نزدیک است و حدود ۵ کیلومتر بیشتر فاصله ندارد.

موسوي تاکامي خاطرنشان ساخت: پست شهید چمران یک پست کلیدي در آینده 
خواهد بود که به پست هاي ۲۳۰ کیلوولت مینودشت، فجرگنبد و همچنین پست ۴۰۰ 
علي آباد و به پست بالکان ترکمنستان متصل خواهد شد.به گفته مدیرعامل برق منطقه 
اي مازندران، همچنین خط تبادلي بین جاجرم خراسان به علي آباد نیز به این پست 
متصل شده است و لذا این پست انتقال نیروي برق ۵۰۰،۴۰۰،۲۳۰،۶۳  آتي حساس، 
نقطه اتصال شــاهراه هاي منطقه و ایران به ترکمنستان خواهد بود.وي اذعان کرد: با 
راه اندازي این پســت، مردم منطقه شرق استان گلستان که ماقبل سال ۱۴۰۱ با افت 
ولتاژ مواجه بودند دیگر شاهد این اتفاقات نخواهند بود و بار مورد نیاز آنها تامین خواهد 
شد.موسوي تاکامي خاطرنشان کرد: با راه اندازي این پست انتقال نیروي برق،؛ امکان 
احداث شهرک هاي صنعتي در منطقه فراهم شده تا تولید در این منطقه رونق گیرد. لذا ما 
زیرساخت زیرساخت ها را براي حرکت رو به جلوي صنایع و تولیدکنندگان ایجاد کردیم.

 عبدالله رضایی روز جمعه با اعلام این خبر به رسانه ها با اشاره به اینک سال 
گذشــته ۴۲ هزار تن گندم با نرخ تضمینی از گندم کاران هرمزگانی خریداری 
شد، افزود: رشد خرید تضمینی گندم امسال با توجه به افزایش سطح زیرکشت 

این محصول رقم خورده است.
وی بیان کرد: افزایش نرخ تضمینی گندم، پیگیری مروجین بخش کشاورزی 
و همچنین بالا رفتن دانش و آگاهی کشــاورزان از دیگر دلایل افزایش تولید و 

خرید گندم در هرمزگان است.
سرپرســت اداره کل غله و خدمات بازرگانی هرمزگان اظهار کرد: با توجه به 
آغاز روند پرداخت بهای تضمینی گندم به صورت علی الحساب هر کیلوگرم ۱۱ 
هزار و ۵۰۰ تومان از ۲۵ اردیبهشت سال جاری، تاکنون ۴۰ درصد قیمت خرید 

تضمینی گندم به گندمکاران استان پرداخت شده است.
رضایــی از تصویب و ابلاغ قیمــت نهایی خرید تضمینی گندم به قیمت هر 
کیلوگرم ۱۵ هزار تومان از ســوی شــورای قیمت گذاری محصولات اساســی 
کشاورزی خبر داد و گفت: از این مبلغ هزار و ۵۰۰ تومان به عنوان  یارانه کاشت 
و ۲ هزار تومان نیز جایزه تحویل گندم است که مابه التفاوت آن هم به حساب 

گندمکاران هرمزگانی پرداخت خواهد شد.
وی با بیان اینکه حجم گسترده و مهم خرید گندم از کشاورزان هرمزگانی به 
پایان رســیده است، گفت: اما سامانه جهت خرید گندم های احتمالی تا تیرماه 

همچنان فعال خواهد بود.
این مســوول ابــراز کرد: گندم به عنوان یکی از کالاهای اساســی کشــور 
و مــورد حمایــت دولت، نقش بســزایی در تامین امنیت غذایــی مردم دارد، 
 و خریــد تضمینــی ایــن محصــول موجب کاهــش واردات، حــذف دلالان

 و واسطه ها، جلوگیری از خروج ارز، تامین امنیت غذایی در کشور و حمایت از 
کشاورزان داخلی می شود.

در ســال زراعی جاری ۱۷ هزار و ۵۰۰ هکتار از زمین های کشاورزی استان 
هرمزگان به زیرکشت گندم رفته است که پیش بینی می شود بیش از ۶۵ هزار 

تن محصول برداشت شود.
گندم در اســتان هرمزگان از ۱۵ آبان تا ۱۵ بهمن هر ســال کشــت شده 
 و برداشــت این محصــول نیز از نیمــه فروردین ماه آغاز و تــا نیمه خردادماه 

هر سال ادامه دارد.
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راه اندازی فروشگاه های 
عفاف و حجاب با جدیت 
بیشتری پیگیری شود 

همدان- مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان همدان گفت: راه اندازی فروشگاه های عفاف و حجاب با جدیت بیشتری از سوی اتاق اصناف پیگیری شود. 
احمد شانیان در کمیسیون نظارت بر اصناف اظهارکرد: احداث و راه اندازی فروشگاه های عفاف و حجاب موضوعی است که باید با جدیدت بیشتری از سوی اتاق اصناف پیگیری شود. 

وی با بیان اینکه مردم از نمایشگاه های مد و لباس ایرانی اسلامی استقبال خوبی می کنند تاکید کرد: باید به این نیاز مردم از طریق راه اندازی فروشگاه های عفاف و حجاب پاسخ مناسبی بدهیم. 
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت همچنین بر تقویت فروشگاه های موجود تاکید کرد و افزود: محصولات عفاف و حجاب باید به قیمت پایین و کیفیت بهتر به دست مصرف کنندگان برسد. 

شانیان در ادامه نصب کیو آر کد در واحدهای صنفی را ضروری دانست و از اتاق اصناف خواست این موضوع را با دقت رصد و واحدهای صنفی که قصور و کوتاهی دارند به کمیسیون نظارت 
ارجاع دهند. وی خاطرنشان کرد:همدان از استان های پیشرو در این زمینه است و از چهار ماه پیش نصب کیو آر کد مورد تاکید قرار گرفته است و هیچ عذر و بهانه ای از اتحادیه های مشمول این 

طرح پذیرفتنی نیست.

الهام صالح      |          دادستان کرمان با بیان اینکه استاندار با جدیت پیگیر خط انتقال آب به استان است گفت: رفع مشکل آب آشامیدنی را به 
صورت اساسی پیگیری می کنیم.

دادستانکرمان:رفعمشکلآبشربراپیگیریمیکنیم

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

یکشنبه 1402/04/04
شماره : 1429

  معاون راهداری اداره کل راهداری وحمل 
ونقل جاده ای استان همدان:

۸۰درصد راه های استان همدان روشن شدند 

همدان- معاون راهــداری اداره کل راهداری 
وحمــل ونقل جاده ای اســتان همــدان از رفع 
خاموشــی ۸۰ درصد از سیســتم های روشنایی 
محورهای اســتان خبــر داد. جــواد نگاهداری 
اظهارکرد: با توجه بــه محدودیت های اعتباری 
از ابتدای امســال به منظور تســریع در امر رفع 
خاموشی سیستم های روشنایی راه های استان، 
دو اکیپ امانی نگهداری،تعمیر و سرویس روشنایی 
جاده های همدان از طریق اداره کل تشکیل و در 
همین زمینه ۸۰ درصد از سیستم های روشنایی 
استان تعمیر و راه اندازی شد. وی افزود: عملیات 
انتقال سیستم های روشنایی گردنه زاغه شهرستان 
ملایر به روفوژ وسط به زودی آغاز می شود و نتیجه 
بهسازی،کاهش هزینه ها، صرفه جویی در مصرف 
برق و افزایش دیــد کاربران جاده ای را به دنبال 
خواهد داشت. معاون راهداری استان همدان تصریح 
کرد: برنامه ریزی های لازم برای نوسازی سیستم 
روشنایی تنها تونل استان همدان به طول تقریبی 
۸۰۰ متر در شهرستان تویسرکان انجام شده است 
و به زودی عملیات بهسازی سیستم روشنایی تونل 
ولایت نیز آغاز خواهد شد. نگاهداری افزود: پارسال 
۴۵ کیلومتر سیستم روشنایی طولی و ۱۲ مورد 
نقطه ای به بهره برداری رســید و در سال ۱۴۰۲ 
نیز ۵ کیلومتر طولی و ۵ مورد نقطه ای در دست 
اقدام راهداری اســت. وی ادامه داد: عملیات رفع 
کامل خاموشی سیستم های روشنایی جاده هاب 
اســتان به شکل جهادی در دســت اقدام عوامل 
راهداری اســت و امیدواریم قبل از آغاز سفرهای 
زائران اربعین حسینی تمامی خاموشی جاده های 
اســتان همدان رفع شود. گفتنی است اکنون در 
مجموع ۱۴۰ کیلومتر سیستم روشنایی در جاده 

های استان همدان وجود دارد.

 39۰ هزار لیتر ســوخت به پروازهای 
 حج تمتع در فــرودگاه بین المللی گرگان 

تحویل شد

مدیر شــرکت ملی پخش فراآورده های نفتی 
منطقه گلستان از تحویل 39۰ هزار لیتر فرآورده 
به ناوگان هواپیمایی کشور جهت اعزام زائران مکه 

معظمه در فرودگاه بین المللی گرگان خبر داد.
ســیده حبیبــه مومنی : خبرنگار گلســتان 
-  به گزارش روابط عمومی شــرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی منطقه گلســتان، سید محمد 
حســینی گفت:با تلاش شــبانه روزی پرســنل 
مرکز ســوختگیری هواپیمایــی گرگان عملیات 
سوخت رسانی به پرواز زائرآن در فرودگاه بین المللی 

گرگان از ۲6 خرداد آغاز و تا یکم تیر ادامه دارد.
وی افزود: اعزام حجاج از طریق ۱۲ پرواز طی 7 
شبانه روز انجام می شود که تاکنون 39۰هزار لیتر 
به ناوگان هواپیمایی کشور تحویل شده که این رقم 
تا پایان اعزام زائران به ۴۸۰ هزار لیتر خواهد رسید.

گفتنی است مرکز ســوختگیری هواپیمایی 
گــرگان با ظرفیت سوخت رســانی ۴۰ هزار لیتر 
وظیفه سوخت رسانی به ناوگان هواپیمایی کشور 

در فرودگاه بین المللی گرگان را برعهده دارد.

 مهدی بخشی روز شنبه در نشست با اصحاب رسانه افزود: در زمینه رفع مشکل کم آبی در کرمان 
راه حل طولانی مدت، انتقال است.

وی در عین حال اظهار داشت: به گفته استاندار کرمان از نظر استاندارد داخلی و بین المللی میزان 
آب مورد نیاز در کرمان وجود دارد اما مدیریت صحیح نیست.

پروژه خط انتقال آب شــرب از خلیج فارس به شــمال استان فارس در حال اجراست و مسئولان 
استان گفته اند در صورت انجام تعهدات معادن مبنی بر تامین سهم اعتباری خود، این پروژه تا پایان 

سال بهره برداری خواهد شد.
این ســخنان دادستان درحالی است که طی چندروز اخیر قطع آب یا افت شدید آب در مناطق 

مختلف استان بویژه شهر کرمان صدای اعتراض شهروندان و رسانه ها را درآورده است.
اما دادستان کرمان امروز همزمان با هفته قوه قضاییه ضمن درخواست کمک از خبرنگاران درزمینه 
موضوعات مختلف مثل عودت سهم قانونی حقوق دولتی معادن، ساماندهی کارگاه های ضایعاتی و 

ساماندهی اتباع بیگانه،اقدامات قضایی استان را تشریح کرد.
وی با بیان اینکه یکی از از اولویت های حقوق عامه طی سال جاری در استان کرمان عودت حقوق 
دولتی معادن به این استان است گفت: رسانه ها نیز می توانند در راستای احقاق این حق کمک کنند.

بخشی با بیان اینکه معادن حقوق دولتی پرداخت می کنند و ۱۵ درصد از این حقوق دولتی معادن 
باید به اعتبارات استانی اضافه شود تصریح کرد: در حالی که چند سال است این موضوع را پیگیری 
و عنوان کرده ایم اما به نتیجه نرسیده است.وی از رسانه ها خواست عودت حقوق دولتی معادن را به 
استان کرمان پیگیری و مطالبه کنند تا خرج زیرساخت های استانی شود.بخشی گفت: حساب  ها و 
گردش مالی معادن باید در داخل استان باشد و مالیات را هم در کرمان بپردازند تا گردش مالی معادن 
در اســتان اتفاق بیفتد.دادستان کرمان تاکید کرد: عودت حقوق دولتی معادن به استان را دادستان 
به عنوان مدعی العموم و رسانه ها با صدای بلند داد بزنند و مطالبه کنند زیرا این مهم به نفع کرمان 
اســت.وی گفت: قانون برنامه برنامه ششم توسعه در بند چهار ماده ۴3 به صراحت بر برگشت سهم 
استان از حقوق دولتی معادن می گوید لذا باید مراقب باشیم در برنامه هفتم این مهم در نظر گرفته 

شود تا حساب های بانکی و گردش مالی معادن را در استان شاهد باشیم.
بخشــی گفت: در برنامه هفتم توسعه از نمایندگان مردم در مجلس شورای اسلامی تقاضا داریم 
اگر معدنی حســاب های بانکی خود را ارائه نداد ضمانت اجرا بگذارند.دادســتان کرمان همچنین از 
ساماندهی اتباع بیگانه به عنوان یکی از مطالبات به حق مردم نام برد و افزود: اجرای طرح های امنیت 
غذایی نیز در استان ادامه خواهد یافت و رفع مشکل آب آشامیدنی کرمان به صورت اساسی از دیگر 

اولویت های مدعی  العموم در کرمان است.

راه اندازی دومین دوره کارآموزی قضایی پس از ۲۰ سال وقفه 
سید محمد جواد عرفان فر / یزد ؛ رئیس کل دادگستری استان یزد از برگزاری دومین 
دوره کارآموزی قضایی پس از ۲۰ ســال وقفه به عنوان اقدامات شاخص دستگاه قضایی 

استان طی یکسال اخیر خبر داد
» غلامعلی دهشیری «  در نشست خبری که به مناسبت هفته قوه قضائیه در جمع 
اصحاب رسانه استان  برگزار گردید افزود: با رایزنی های مختلف موفق شدیم مجوز بر گزاری 
دوره کارآموزی قضایی را برای دادگستری استان دریافت و در همین راستا از ۲3 خرداد 
دومین دوره کارآموزی را دایر کردیم که هم اکنون ۲۸ نفر از هفت استان کشور در حال 

گذران دوره کارآموزی هستند.
رئیس کل دادگستری استان یزد با اشاره به تاکیدات مقام معظم رهبری و شعار سال در 
حوزه اقتصاد مقاومتی بیان داشت: در سال گذشته با راه اندازی سایت حامی امکان مراجعه 
همه صنایع دارای مشکل جهت ارائه گزارش و رسیدگی به مسائل خود  فراهم گردیده است .

وی با اعلام اینکه طی هفته آتی، یک واحد تولیدی در میبد را پس از ۸ سال تعطیلی 
راه اندازی خواهیم کرد خاطرنشــان کرد : طی یکسال گذشته ۴6 مورد بازدید میدانی از 
واحدهای تولیدی مسئله دار و موفق صورت گرفته و ضمن رفع مشکل از ۲۰۵ واحد،  ۱7 

واحد تعطیل نیز راه اندازی شد .
به گفته دهشیری استان یزد در اتقان آراء رتبه اول کشور را در اختیار دارد و اضافه کرد 
: ۵۲.۵ درصد از دعاوی منجر به صلح و ســازش می شــود که یزد را از این حیث در رتبه 
سوم کشور قرار داده و متوسط زمان رسیدگی به دعاوی با ۴۸ روز کاهش، در دستگاه قضا 

استان هم اکنون 77 روز است.
مقام ارشــد قوه قضائیه اســتان با بیان اینکه سال گذشته 3۱ فقره پرونده در موضوع 
مفاسد اقتصادی و اداری تشکیل شده که کشفیات آنها به ارزش ۱۸ هزار و ۲3۲ میلیارد 

تومان و شــامل مواردی از جمله ۸۰ سکه تمام بهار آزادی، ۱۰ واحد آپارتمان و ۱۱ هزار 
 هکتار زمین عمدتاً در قالب رشوه و ارتشا بوده است از اهتمام دستگاه قضا به موضوع مبارزه 

با فساد خبر داد.
رئیس کل دادگستری استان یزد عنوان کرد : با توجه به بازدید سال گذشته رئیس قوه 
قضائیه از پارکینگ خودروهای توقیف شده ایستگاه مواد مخدر استان، در تیر سال جاری 
شاهد برگزاری بزرگترین مزایده کشور برای فروش 7۱۰ دستگاه خودرو شامل ۵3۰ دستگاه 
خودروی سبک، ۸۰ دستگاه کامیون و کامیونت، ۱7 اتوبوس و ۱3۰ دستگاه موتورسیکلت 

به ارزش پایه ۴۰۰ میلیارد تومان خواهیم بود.
دهشیری با اشاره به مبارزه با فرار مالیاتی و رسیدگی به ۲۱ پرونده اظهار داشت : هفت 

پرونده به مبلغ بالغ بر 7۲۵ میلیارد تومان فرار مالیاتی شناسایی گردیده است.

وی  در بخش دیگری از سخنان خود از راه اندازی کمیته استعلام اموال نامشروع افراد 
و محکومان متواری که می بایست به نفع نهادهای انقلابی مصادره شود خبر داد و اعلام 
داشت : در همین راستا طی یکسال اخیر ۱۴۰۰ پلاک ثبتی شناسایی شده که این اقدام 
به نفع نهادهای انقلابی و مانع از زمین خواری و سودجویی افراد نامشروع در این زمینه 
گردیده است . دهشیری  گفت : امیدوارم از طریق دستگاه قضایی استان بتوان با توجه به 

افزایش دعاوی در جذب قضات نیز موفق تر عمل نمائیم .
وی با اشاره به  لزوم استانداردسازی قرارهای کارشناسی بیان داشت : تاکنون شش قرار 
با بیشترین فراوانی، استانداردسازی شده و روی سایت برای استفاده کارشناسان دادگستری 

قرار گرفته است.
این مقام قضایی با اعلام اینکه استان یزد  بنیان گذاری وحدت رویه در آراء شده است 
ادامه داد : تاکنون 93 رای با برداشت های مختلف در 37 موضوع شناسایی و به دیوان عالی 
کشور ارسال کرده ایم که تاکنون شش مورد از آنها تایید شده است و امیدواریم از این طریق 

در آراء مشابه وحدت رویه را شاهد باشیم.
به گفته رئیس کل دادگستری استان یزد  طی یکسال گذشته بالغ بر ۱۸ هزار میلیارد 
تومان فســاد اقتصادی و اداری در قالب 3۱ فقره پرونده کشــف و در این راستا ۱7 واحد 

تولیدی تعطیل شده استان احیا گردید .
دهشیری با اشاره به راه اندازی واحد ارشاد و تبیین در دادستانی برای حل اختلافات و 
صلح و سازش بین طرفین دعوا بدون تشکیل پرونده حقوقی طی یکسال اخیر عنوان کرد 
: امسال ۱۴ هدف برای دستگاه های قضایی در سراسر کشور تعیین شده و در پایان سال 
براســاس آن ارزیابی صورت می گیرد که در این راستا امیدواریم از نظرات و پیشنهادات 

اصحاب رسانه در این موارد بهره مند شویم .

رئیس کل دادگستری استان یزد خبر داد:

دیدار استاندار گلستان با رئیس کل دادگستری به مناسبت گرامیداشت هفته قوه قضائیه
دکتر زنگانه اســتاندار گلستان به مناسبت گرامیداشت هفته قوه قضائیه با دکتر 

آسیابی رییس کل دادگستری دیدار و گفتگو کرد.
سیده حبیبه مومنی : خبرنگار گلستان -  به گزارش پایگاه اطلاع رسانی استانداری 
گلستان در این دیدار که پنج شنبه یک تیر در اداره کل دادگستری استان برگزار شد، 
اسپانلو دادستان مرکز استان و معاونان دادگستری استان و مدیران ستادی استانداری 

گلستان حضور داشتند.
استاندار گلستان در این دیدار ضمن تقدیر از همراهی همیشگی مجموعه قضایی 
و رئیس کل دادگستری استان گفت:خوشبختانه وحدت و همگرایی موجود در استان 
منجر به رفع مشکلات پروژه های همچون پتروشیمی ، علاج بخشی خلیج گرگان و 

گردشگری آشوراده شده است.
وی افزود: همدلی موجود بین قوه مجریه و قضائیه زمینه پیشــرفت در استان را 

استاندار گلستان اظهار کرد: همکاری مجموعه دادگستری و دادستانی در استان با تسریع می کند.

دستگاه های اجرایی منجر به خدمات رسانی بهتر به مردم شده است.
همچنین با حضور زنگانه استاندار گلستان ، آسیابی رئیس کل دادگستری و اسپانلو 
دادستان مرکز استان مجتمع قضایی دادگاه های خانواده شهرستان گرگان به مناسبت 

هفته قوه قضائیه مورد بهره برداری قرار گرفت.
زنگانه در حاشیه این مراسم افتتاح گفت: تلاش ما اقدامات مشاوره در راستای قوام 

زندگی های مشترک و پیشگیری از وقوع طلاق است.
وی ادامه داد : مراکز مشــاوره ای زمینه صلح و سازش در پرونده های خانواده را 
فراهم می آورند.اســتاندار گلســتان یادآور شد: هر پرونده طلاق قریب به ۱۰ پرونده 
دیگر هم به همراه خواهد داشــت .وی گفت:این اقدام ارزشمند دادگستری به نوعی 

مداخله در بحران محسوب می شود.
زنانه تاکید کرد: خوشــبختانه مراکز مشاوره ای زمینه افزایش ۱۵ تا ۲۰ درصدی 

صلح و سازش را فراهم می آورند که بسیار ارزشمند است.
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جلسه بررسی مشکلات و چالش های حوزه H.S.E شرکت نفت و گاز مسجدسلیمان با حضور رییس H.S.E و پدافند غیر عامل شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب بررسی شد .
این جلسه با حضور محمدرضا نادری رییس بهداشت،ایمنی،محیط زیست و پدافند غیرعامل شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب،علیرضا هیهاوند مدیرعامل،فرید غلامی رییس بهداشت،ایمنی،محیط 

زیست و پدافند غیرعامل و قاسم صالحی مورکانی رییس روابط عمومی شرکت بهره برداری نفت و گاز مسجدسلیمان در دفتر مدیرعامل این شرکت برگزار شد .
در این جلسه ضمن تشریح گوشه ای از فعالیت ها و اقدامات گسترده H.S.E شرکت بهره برداری نفت و گاز مسجدسلیمان، مسایل و مشکلات مربوط به این حوزه توسط فرید غلامی حموله 

بیان گردید .
وی ضمن تقدیر از مدیران عامل شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب و شرکت بهره برداری نفت و گاز مسجدسلیمان در توجه به این حوزه، به گستردگی پهنه عملیاتی این شرکت اشاره 

کرد و کمبود شدید نیروی انسانی و خودرویی را مهمترین چالش این اداره مهم برشمرد .

بررسی مشكلات و چالش های 
حوزه H.S.E شركت نفت و گاز 

مسجدسلیمان

رونق صنعت پالایش نفت، طرح های 
برون مرزی تا نوسازی ناوگان حمل ونقل

ایران زمین  

مهدی جمشیدیان    |    صنعت پالایش نفت ایران به عنوان متولی اصلی تولید، انتقال و توزیع سوخت و فرآورده های 
نفتی كشور در دولت سیزدهم با بهره گیری از ظرفیت های متخصصان و كارشناسان خود، تحول كلی در صنعت 

پالایش نفت و توزیع فرآورده و تغییر مسیر از سوخت محوری به سودمحوری را در دستور كار قرار داده است.

 در شــركت بهره بــرداری نفــت و گاز 
مسجدسلیمان برگزار شد:

آیین افتتاح و بهره برداری رســمی از 
تأسیسات ذخیره سازی و بارگیری مایعات 

مخزن گازی ژوراسیک

آیین افتتاح و بهره برداری رسمی از تأسیسات 
ذخیره ســازی و بارگیری مایعات مخزن گازی 
ژوراســیک در شــرکت بهره برداری نفت و گاز 

مسجدسلیمان برگزار شد .
آیین افتتاحیه این پروژه با حضور داوود میرشکار 
مدیرکل حفاظت محیط زیســت خوزســتان –  
محمدرضا نادری رییس HSE شرکت ملی مناطق 
نفتخیز جنوب - علیرضا هیهاوند مدیرعامل، مدیر 
امور فنی، روسای HSE، روابط عمومی، حراست ، 
 بهره برداری و کارشناسان فنی و عملیاتی شرکت 
 بهــره بــرداری نفــت و گاز مسجدســلیمان 

برگزار شد .
مدیرعامل شــرکت بهره بــرداری نفت و گاز 
مسجدســلیمان در این آیین طی ســخنانی با 
اشــاره به اهمیت انجام این پروژه گفت: مخزن 
گازی ژوراسیک که تأمین کننده عمده خوراک 
پتروشیمی رازی ماهشهر می باشد یکی از پیچیده 
ترین مخازن گازی جهان از نظر حجم هیدروژن 

سولفوره می باشد .
مهنــدس علیرضا هیهاوند افــزود: پروژه ای 
کــه امروز شــاهد به ثمر آن هســتیم با هزینه 
ای بالغ بر 100 میلیارد ریال توســط شــرکت 
 ملــی مناطق نفتخیز جنــوب طراحی و احداث 

گردیده است .
وی افــزود : با انجام این پروژه، مایعات گازی 
مخزن ژوراســیک پس از جمع آوری توسط یک 
سیســتم توزیــن با ظرفیت 10 تـُـن در روز در 
تانکرهای نفت کش بارگیری و به مبادی مربوطه 
ارسال تا به ارزش افزوده ای برای کشور عزیزمان 

مبدل گردد .

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
یکشنبه 1402/04/04
شماره : 1429

به گزارش از وزارت نفت، صنعت پالایش نفت ایران اگرچه با اجرا و تکمیل طرح مهمی همچون پالایشگاه ستاره 
خلیج فارس و تکمیل چند طرح دیگر توسعه ای در دولت دوازدهم جانی تازه یافت و صادرات فرآورده نیز در کشور 
در این دوره محقق شد، اما بیشتر مدیران وقت و کارشناسان بر سر این موضوع توافق داشتند که تمرکز اصلی دولت 
دوازدهم در صنایع نفت در طول دوره استقرارش، بر توسعه صنایع بالادستی و تولید نفت قرار گرفته بود. از همین 
رو بود که شدت انتقادها به دولت دوازدهم و وزیر نفت وقت در ماه های آخر استقرار افزایش یافت. دولت سیزدهم که 
معرفی شد کار خود را با مژده توسعه صنایع پالایشی ایران در چهار سال پیش روی خود به عنوان برگی برنده در صنعت 
نفت آغاز کرد.»جواد اوجی« وزیر نفت در نخستین حضور خود پس از کسب رای اعتماد از مجلس شورای اسلامی در 
صداوسیما و در برنامه گفت وگوی ویژه خبری، بخش قابل توجهی از زمان خود را به تشریح برنامه های خود در جهت 
توسعه صنایع پالایشی اختصاص داد که نشان از توجه وی به توسعه زیرساخت های پالایش نفت کشور، انتقال نفت 
و فرآورده و توزیع فرآورده در کشور بود.»جلیل سالاری« مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی 
نیز پس از شروع به کار خود، از تغییر مسیر صنعت پالایش نفت کشور از سوخت محوری به سودمحوری خبر داد و 
روند شروع به کار و اعلام برنامه ریزی های وی در مصاحبه های متعدد با اصحاب رسانه نشان داد، وی توجه به توسعه 
صنعت پالایش در حوزه برون مرزی و صدور دانش فنی، تعریف و اجرای طرح های ملی و راهبردی در جهت افزایش 
ظرفیت پالایشی کشور، توسعه پتروپالایشی ها و ایجاد ارزش افزوده، افزایش ظرفیت ذخیره سازی با تکمیل طرح های 
نیمه تمام ذخیره سازی، نوسازی و افزایش ظرفیت در حوزه خطوط لوله نفت و فرآورده و نوسازی زیرساخت های توزیع 

فرآورده در کشور را بر اساس چالش های موجود هدف قرار داده است.

اكنون و پس از گذشت 
۲ سال از سیزدهمین 

انتخابات ریاست جمهوری 
ایران پس از انقلاب، به نظر 
می رسد كه زمان مناسبی 

برای بررسی تحولات 
رخ داده، اقدام های 

انجام شده و میزان تحقق 
وعده های دولت سیزدهم 

در حوزه صنعت نفت و 
پالایش فرارسیده باشد. 

اکنون و پس از گذشــت ۲ ســال از سیزدهمین انتخابات ریاست جمهوری ایران پس از انقلاب، به نظر می رسد که زمان 
مناسبی برای بررسی تحولات رخ داده، اقدام های انجام شده و میزان تحقق وعده های دولت سیزدهم در حوزه صنعت نفت و 
پالایش فرارسیده باشد. در گزارش پیش رو برنامه ها و دستاوردهای صنعت پالایش و پخش فرآورده های نفتی در دوره دوساله 

پشت سر گذاشته از دولت سیزدهم را مرور کرده ایم.

  صدور خدمات فنی و مهندسی با اجرای طرح های برون مرزی پالایشی
صنعت پالایش نفت کشور در دولت سیزدهم با تعریف و اجرای طرح های برون مرزی برای نخستین بار با تجربه به دست آمده 
در طول سال ها اجرای پروژه های بزرگ پالایشی همچون احداث پالایشگاه ستاره خلیج فارس و طرح توسعه پالایشگاه امام خمینی 
)ره( شازند و دیگر طرح های مهم توسعه پالایشگاهی در پالایشگاه های تهران، تبریز، اصفهان، بندرعباس و...، صدور خدمات فنی 
و مهندسی در این حوزه را کلید زد و با امضای یک قرارداد 110 میلیون یورویی با پالایشگاه ال پالیتوی ونزوئلا، کار تعمیرات 
اساسی و توسعه این پالایشگاه را آغاز کرد؛ طرحی که علاوه بر صدور خدمات مهندسی و فنی، وعده مهم دولت سیزدهم برای 
جلوگیری از خام فروشی و ایجاد ارزش افزوده را تحقق بخشید و افزون بر آن با صدور ۳ میلیون قلم کالای ایرانی در قالب این 
قرارداد، منجر به جنب وجوش در شرکت های داخلی فعال در حوزه تجهیزات و کالاهای صنایع پالایشی در داخل کشور شد.

ایران و ونزوئلا همچنین خردادماه امسال و هم زمان با سفر رئیس جمهوری به سه کشور آمریکای جنوبی در زمینه توسعه 
میدان ها و پایانه های نفتی، احیای ظرفیت پالایشــی و پتروشــیمی چند قرارداد همکاری امضا کردند. تنها بر اساس یکی از 
تفاهم نامه های امضاشــده در روزهای پایانی خردادماه امسال، شــرکت های ایرانی دانش بنیان تعمیرات اساسی و راه اندازی 
پالایشگاه های ازکارافتاده ونزوئلا را ادامه می دهند که علاوه بر نصب و راه اندازی قطعات ساخته و تولیدشده توسط یک هزار و 
۶00 سازنده ایرانی در پالایشگاه های ونزوئلا، زمینه فرآورش بخشی از نفت خام و میعانات گازی ایران در همین پالایشگاه ها، 

بازار مطلوبی برای فروش و صادرات میعانات گازی و نفت خام کشور در دوران تحریم ها ایجاد شده است.

  امضای تفاهم نامه های راهبردی
تفاهم نامه مشارکت و تأمین مالی ساخت پتروپالایشگاه »شهید قاسم سلیمانی« با ظرفیت پالایش روزانه ۳00 هزار بشکه 
نفت خام سنگین با برآورد 11 میلیارد دلار سرمایه گذاری و پالایشگاه »مروارید مکران« با ظرفیت پالایش روزانه ۳00 هزار 
بشکه نفت خام سنگین و فوق سنگین با برآورد ۷ میلیارد دلار سرمایه گذاری با هدف افزایش ظرفیت پالایشی کشور و اجرای 
قانون حمایت از توسعه صنایع پایین دستی نفت و میعانات گازی با استفاده از سرمایه گذاری مردمی، مردادماه سال گذشته 

)1۴01( با حضور رئیس جمهوری و وزیر نفت به عنوان یکی از مهم ترین اقدام ها در حوزه صنایع پالایشی امضا شد.
تفاهم نامه خط لوله راهبردی انتقال فرآورده های نفتی تابش )تأمین انرژی بازار شرق( مسیر رفسنجان - بیرجند - تربت 
حیدریه - مشهد به ارزش ۳۷۲ میلیون یورو بیست وپنجم آذرماه 1۴00 بین شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی 
و بانک ملت امضا شد. هدف از اجرای خط لوله ۹۷۸ کیلومتری با ظرفیت انتقال 1۵0 هزار بشکه فرآورده در روز، انتقال ایمن 
و پایدار فرآورده های نفتی و سوخت مصرفی از جنوب کشور به نیمه شمالی کشور است. تأمین پایدار سوخت موردنیاز شرق 
و شمال شرق کشور، کوتاه شدن مسیر انتقال فرآورده، کاهش مصرف سوخت و کاهش هزینه های حمل، تسهیل صادرات 
فرآورده به کشورهای همسایه، استفاده از خط لوله به عنوان جایگزین حمل ونقل جاده ای و ایجاد کریدور انتقال شمال - شمال 
شــرق و جنوب - شمال شــرق از جمله مهم ترین اهداف این پروژه بود که در ماه های ابتدایی شــروع به کار دولت سیزدهم 

تفاهم نامه آن به امضا رسید.

  بهره برداری از عظیم ترین واحد پالایشی كشور در آبادان
مرحله نخســت فاز دوم طرح توســعه و تثبیت ظرفیت پالایشگاه آبادان با ســرمایه گذاری 1.۲ میلیارد دلاری به عنوان 
عظیم ترین طرح پالایشی کشور با ظرفیت ۲10 هزار بشکه، هم زمان با ملی شدن صنعت نفت، ۲۹ اسفندماه 1۴01 با حضور 
سیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهور و جمعی از مقام های کشوری و استانی در خوزستان به بهره برداری رسید. این طرح عظیم 
ملی که در آن رکوردهای متنوعی در زمینه احجام و اعداد تجهیزات شکســته شــده است، چهار گام دارد که گام دوم آن از 
سال ۹۶ با امضای قراردادی با مشارکت کنسرسیومی متشکل از یک شرکت ایرانی و یک شرکت خارجی وارد مرحله عملیاتی 
شد که در بخش دوم نیز کیفیت محصولات تولیدی افزوده خواهد شد. 1.۵ درصد فرآورده های نفتی تولیدی در این پروژه 
که مجری آن شرکت ملی مهندسی و ساختمان نفت ایران است گاز مایع، ۲۲ درصد نفت سفید و سوخت جت، ۲1 درصد 
بنزین و ۲۴ درصد گازوئیل خواهد بود و با اجرایی شدن کامل این طرح، مقدار نفت کوره تولیدی در پالایشگاه آبادان به اندازه 

قابل ملاحظه ای کاهش خواهد یافت.
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بشیر پاشائی
رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه ۵ مشهد

اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد منطقه 5
 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی

 و ساختمان های فاقد سند رسمی
تکلیف  تعیین  قانون  نامه  آئین   ۱۳ ماده  و  قانون   ۳ ماده  موضوع  آگهی 
شماره  رای  برابر  رسمی  سند  فاقد  های  ساختمان  و  اراضی  و  ثبتی  وضعیت 
۱۴۰۲۶۰۳۰۶۲۷۱۰۰۰۶۶9 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
مشهد منطقه 5 تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای مجید فرخی حاجی آباد 
فرزند معصومعلی در ششدانگ یک باب کارگاه به مساحت ۱۷۱5/9۲ متر مربع 
قسمتی از پلاک ۱۲۶ اصلی بخش 9 واقع در جاده کلات - روبروی شهرک صنعتی 
کلات - کوچه شرکت هیدرولیک - مقابل کارخانه آرد و نان که متعلق به خود 
متقاضی ) سهم مشاعی خودش ( محرز گردیده است . لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت 
به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت ۲ ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ 
رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. / م الف 88۲
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۲/۰۳/۲۰ 
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۲/۰۴/۰۴

بشیر پاشائی
رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه ۵ مشهد

اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد منطقه 5
 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی

 و ساختمان های فاقد سند رسمی
آگهـی موضـوع مـاده ۳ قانـون و مـاده ۱۳ آئیـن نامـه قانـون تعییـن تکلیـف 
رای  برابـر  رسـمی  سـند  فاقـد  سـاختمان های  و  اراضـی  و  ثبتـی  وضعیـت 
شـماره ۱۴۰۲۶۰۳۰۶۲۷۱۰۰۰۳۹۲ هیـات موضـوع قانـون تعییـن تکلیـف 
وضعیـت ثبتـی اراضـی و سـاختمان هـای فاقـد سـند رسـمی مسـتقر در واحد 
 ثبتـی حـوزه ثبـت ملک مشـهد منطقـه 5 تصرفات مالکانـه بلامعـارض متقاضی 
آقـای احمـد زارع زاده خـور فرزنـد محمدرضـا در ششـدانگ یـک قطعـه زمین 
محصور به مسـاحت ۱۶8/۰۴ متر مربع قسـمتی از پلاک ۱۶۶ اصلی بخش ۹ 
واقع در روسـتای شـترک شوشتری ۷ آخر نیایش ۲ بعد از زمین ورزشی پلاک 
۱۶5 متعلق به خود متقاضی ) سهم مشاعی خودش ( محرز گردیده است . لذا 
بـه منظـور اطـلاع عموم مراتب در ۲ نوبـت به فاصله ۱5 روز آگهی می شـود در 
صورتی که اشـخاص نسـبت به صدور سـند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشـند می توانند از تاریخ انتشـار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را 
به این اداره تسـلیم و پس از اخذ رسـید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسـلیم 
اعتـراض دادخواسـت خـود را بـه مراجـع قضایی تقدیـم نمایند. بدیهی اسـت 
در صـورت انقضـای مـدت مذکـور و عـدم وصول اعتـراض طبق مقررات سـند 

مالکیـت صادر خواهد شـد. / م الف 8۹۲
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۲/۰۳/۲۰ 
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۲/۰۴/۰۴

بشیر پاشائی
رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه ۵ مشهد

اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد منطقه 5
 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی

 و ساختمان های فاقد سند رسمی
تکلیـف  تعییـن  قانـون  نامـه  آئیـن   ۱۳ مـاده  و  قانـون   ۳ مـاده  موضـوع  آگهـی 
وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمان هـای فاقـد سـند رسـمی برابـر رای شـماره 
۱۴۰۲۶۰۳۰۶۲۷۱۰۰۰۰۱۰ هیـات موضـوع قانـون تعییـن تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضـی و سـاختمان هـای فاقد سـند رسـمی مسـتقر در واحد ثبتی حـوزه ثبت ملک 
مشهد منطقه 5 تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای ماشاءاله ناصری فرسنگی 
فرزند اکبر در ششدانگ اعیان قسمت از یک باب انبار به مساحت ۳۴۳ متر مربع 
قسـمتی از پلاک ۱۴8 اصلی بخش 9 واقع در جاده سـیمان بین کشـمیری ۱9 و ۲۱ 
کـه اعیـان متعلق بـه خود متقاضـی عرصه متعلق به موقوفـه میـرزا ابوصالح رضوی 
که با قسـمت دیگر به مسـاحت 89۱/۷9 مترمربع که ملکی اسـت جمعا به مساحت 
۱۲۳۴/۷9 مترمربـع تشـکیل یـک بـاب انبـار و محوطـه متصـل بـه آن را مـی دهند 
محـرز گردیـده اسـت . لـذا بـه منظور اطـلاع عموم مراتـب در ۲ نوبت بـه فاصله ۱5 
روز آگهی می شـود در صورتی که اشـخاص نسـبت به صدور سـند مالکیت متقاضی 
اعتراضـی داشـته باشـند مـی تواننـد از تاریـخ انتشـار اولین آگهـی به مـدت دو ماه 
اعتـراض خـود را بـه ایـن اداره تسـلیم و پـس از اخـذ رسـید ظرف مدت یـک ماه از 
تاریـخ تسـلیم اعتراض دادخواسـت خود را بـه مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی 
اسـت در صـورت انقضـای مـدت مذکور و عدم وصـول اعتراض طبق مقررات سـند 

مالکیـت صـادر خواهـد شـد. / م الف 88۶
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۲/۰۳/۲۰ 
بشیر پاشائیتاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۲/۰۴/۰۴

رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه ۵ مشهد

اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد منطقه 5
 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی

 و ساختمان های فاقد سند رسمی
تکلیف  تعیین  قانون  نامه  آئین   ۱۳ ماده  و  قانون   ۳ ماده  موضوع  آگهی 
شماره  رای  برابر  رسمی  سند  فاقد  های  ساختمان  و  اراضی  و  ثبتی  وضعیت 
۱۴۰۲۶۰۳۰۶۲۷۱۰۰۰۳۱۱ هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
مشهد منطقه 5 تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای محسن وحیدیان حکاک 
فرزند  حسین در ششدانگ یک باب منزل به مساحت 5۰9۴/۶۴ متر مربع 
 قسمتی از پلاک ۱فرعی از ۶۴ اصلی بخش 9 واقع در میدان رسالت بعد از

عرب زاده۱۱روبروی مدرسه خریداری از علی طبسی سرایانی محرز گردیده 
آگهی  به فاصله ۱5 روز  نوبت  اطلاع عموم مراتب در ۲  منظور  به  لذا   است  
می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی 
داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت ۲ ماه اعتراض خود 
را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در 
صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت 

صادر خواهد شد. / م الف 88۴
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۲/۰۳/۲۰ 
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۲/۰۴/۰۴

شماره مناقصهشرح )تولیدی(رديف
1402-01-04فورج قطعات فولادی به کد 23590035 و 23590043 به تعداد هر کدام 20.000 عدد1

1402-01-05ماشینکاری قطعات فولادی به کد 23590035 و 23590043 به تعداد هر کدام 20.000 عدد2

3

عملیات پوشش دهی 17 کد قطعه
-23590036-23590035-23590016-23590011-23590010-23590009-23590006-23590005-23590003-23590001

23590043-23590042-23590041-23590040-23590039-23590037 
23590057 با توجه به ضریب استفاده هر کدام 20.000 عدد

07-01-1402

1402-01-09سوراخکاری قطعه فولادی به کد قطعه 22900050 به تعداد 20.000 عدد4

1402-01-19ماشینکاری قطعات باکس و بدنه باکس5

1402-01-23فرآیند پوشش برداری ، پوشش دهی و رنگ دو نوع لوله به تعداد 30.000 عدد و 15.000 عدد6

1402-01-13ماشینکاری لوله به کدهای 23590027 و 23590021 به تعداد هر کدام 20.000 عدد7

 برشکاری تسمه چهار پهلو 10×10 با کد 22910241  به تعداد 110.000 عدد و  برشکاری تسمه8
1402-03-43 چهار پهلو 8×8  با کد 22797258 تعداد 600.000 عدد

1402-02-31ساخت قطعات جرثقیل به تعداد هر قطعه  40 عدد9

1402-02-32ساخت قطعات ریل به تعداد هر قطعه 40 عدد10

1402-02-33ساخت مجموعه قطعات LCF – شاسی به تعداد 200 مجموعه11

ماشینکاری ، پوشش دهی و مونتاژ مجموعه نهایی به کد 23591100 به تعداد 20.000 مجموعه12
1402-02-29و ماشینکاری پوشش دهی قطعات به کدهای 2359015-2359015-23594401 به تعداد هر کدام 20.000 عدد

شماره مناقصهشرح ) خدمات عمومی(رديف
1402-03-45خدمات ایاب و ذهاب سایت 11

1402-03-46خدمات ایاب و ذهاب سایت 22

1402-04-48تهیه و طبخ و توزیع غذای نیمروز3

1402-04-49تهیه و طبخ و توزیع صبحانه4

شماره مناقصهشرح )خريد ماشین آلات و تجهیزات(رديف
11100 oc 1402-01-06خرید یک دستگاه کوره عملیات حرارتی

1402-02-27خرید یک دستگاه کوره اسفرودایز2

3VMM 1402-01-10خرید یک دستگاه میکروهایت و یک دستگاه

1402-04-47خرید یک دستگاه چمبر سرد و گرم4

1402-02-25خرید دو عدد چمبر دمایی 250 لیتری و 500 لیتری5

1402-03-44خرید لپ تاپ صنعتی به تعداد 20 دستگاه6

شماره مناقصهشرح )خريد قطعات (رديف
1402-01-08خرید قطعات الکترونیکی برد ABS ورژن 1 به تعداد 10.000 مجموعه و ورژن 2 به تعداد 20.000 مجموعه1

شماره مناقصهشرح )پیمانسپاری(رديف
1402-02-38پیمانسپاری 1

آگهي مناقصه عمومي شماره مناقصه 1402-04

ــغ  ــادل 5% مبل ــي مع ــه بانك ــت نام ــه: ضمان ــرکت در مناقص ــن ش  تضمی
ــم %10( ــا ه ــا ب ــفته )توام ــادي و 5% س ــك صي ــا 5% چ ــنهادي و ي پيش

ــادی بنفــش( حتمــا مــی بايســت در  چــك تضميــن شــرکت در مناقصــه ) صی
ســامانه چك هــای صيــادی ثبــت گــردد و پرينــت ثبــت چــك در پاکــت تضميــن 
شــرکت در مناقصــه )ج( قــرار گيــرد ، در غيــر اينصــورت پاکــت پيشــنهاد قيمــت 

بازگشــايی نخواهــد شــد
ــل اســناد و مــدارك:  ســاعت 12 روز   آخریــن مهلــت دریافــت و تحوی

ــورخ 1402/04/14 ــنبه م چهارش

ــه قبــول شــروط و  ــه منزل ــه پيشــنهاد ب بديهــي اســت شــرکت در مناقصــه و ارائ
تكاليــف مقــرر در اســناد مناقصــه بــوده و کميســيون مجتمــع در رد يــا قبــول يــك 

يــا کليــه پيشــنهادات مختــار اســت.
 محــل تحویــل و دریافــت اســناد و مــدارك: تهــران- کيلومتــر 17 جــاده 
مخصــوص کــرج- روبــروي ســه راه داروپخــش- مجتمــع شــهيد باقــري-  معاونــت 

بازرگانــي 
تلفن: 44980017 داخلی 75451

 هزینه چاپ آگهي بعهده برنده مناقصه خواهد بود.

شناسه 1517318 / م الف 1223
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هافبک سابق پرسپولیس با جواد نکونام در خصوص پیوستن به استقلال صحبت هایی را انجام داده است
جواد نکونام طی روزهای گذشته و همزمان با انتخابش به عنوان سرمربی جدید استقلال، با بازیکنان مدنظرش هم تماس گرفت تا رایزنی های لازم را برای حضور آن ها در تیمش برای فصل 
آینده انجام دهد.چند بازیکن سابق پرسپولیس در لیست نکونام حضور دارند و ممکن است در فصل آینده چند پرسپولیسی سابق را با پیراهن آبی ببینیم. بعد از اینکه نکونام با مهدی شیری 
مدافع راست سابق پرسپولیس که در فولاد هم با نکونام کار کرده بود تماس گرفت، حالا خبر رسیده که نکونام با یکی دیگر از شاگردان سابق خود در فولاد که سابقه بازی برای پرسپولیس را 
دارد، تماس گرفته و از او خواسته تا به استقلال برود.احسان پهلوان وینگر تکنیکی فصل گذشته فولاد که دو فصل هم در پرسپولیس بازی کرده، به شدت مورد توجه نکونام قرار دارد و حتی 
جواد خودش با این بازیکن برای حضور در استقلال صحبت های اولیه را انجام داده است. پهلوان مشکلی برای حضور در استقلال ندارد ولی قرار است در این هفته مذاکرات حضوری و نهایی 

او و باشگاه استقلال انجام شود تا تکلیف استقلالی شدن این بازیکن مشخص گردد.

 دو پرسپولیسی در
 آستانه حضور در استقلال

 جذبه قلعه نویی بیشتر از کی روش است!
بازیکن تیم ملی فوتبال ایران معتقد است جذبه 

امیر قلعه نویی از کارلوس کی روش بیشتر است!
مهدی قایدی بازیکن تیم فوتبال استقلال بعد 
از پشت سر گذاشتن یک فصل خوب در لیگ برتر 
سرانجام از سوی امیر قلعه نویی به اردوی تیم ملی 
دعوت شد و با این تیم به عنوان قهرمانی تورنمنت 

کافا دست یافت.
قایدی که در اردوی نــوروزی تیم ملی برای 
بازی با روسیه و کنیا غایب بود، پس از همکاری 
با قلعه نویی در اردوی کافا، ســرمربی تیم ملی را 

این طور توصیف کرد:
»قلعه نویی مربی خیلی بزرگی اســت. وقتی 
ایرانجوان بــودم با او صحبت می کــردم. او مرد 
بزرگ و مهربانی اســت. تعریفش را شنیده بودم. 
مهمترین خصوصیت اخلاقی اش، جذبه اش است 
که می تواند خیلی کمک کند. در این چند سال 
می گویند کی روش جذبه داشته است ولی جذبه 
قلعه نویی بیشتر از کی روش است و می تواند به 

تیم ملی کمک کند.« 

   واکنش سرمربی تراکتور به پیشنهاد 
دپورتیوو

پاکو خمز ســرمربی تیم فوتبال تراکتور تایید 
کرد که با مدیر ورزشی باشگاه دپورتیوو لاکرونیا 
صحبت کرده اما نه برای سرمربیگری در این تیم.

 چند روز پیش بود که رسانه های اسپانیا مدعی 
شــدند باشــگاه دپورتیوو لاکرونیا بعد از حضور 
»ســوریانو« به عنوان مدیر ورزشی در این تیم، 
مذاکراتی با پاکو خمز سرمربی تراکتور انجام داده 

و ممکن است خمز راهی دپورتیوو بشود.
هوشنگ نصیرزاده مدیرعامل باشگاه تراکتور 
تاکید کرد که خمز با این باشگاه قرارداد دارد و فصل 
آینده هم در تبریز حضور خواهد داشت؛ هرچند که 
بر اساس اعلام رسانه های اسپانیا، خمز با استفاده از 
بند فسخ قراردادش می تواند از تراکتور جدا بشود.

اما انتشــار خبر پیشــنهاد دپورتیوو به خمز، 
در نهایت واکنش این مربی اســپانیایی را هم به 

دنبال داشت.
به گزارش eldesmarque مربی تراکتور که برای 
پشت سر گذاشــتن تعطیلات در کورونیا حضور 
داشــت، در این خصوص گفت: به شایعات درباره 

خودم و باشگاه دپورتیوو عادت کرده ام.
سرمربی تراکتور تماس با مدیر ورزشی باشگاه 
دپورتیوو را تایید کرد و گفت: من فقط با سوریانو 
تماس گرفتم که به او تبریک بگویم. صحبتی از 

مذاکره و پیشنهاد نشد. 

  روزنامه قطری مقصد دو مدافع ایران 
را فاش کرد

یک روزنامه قطری مقصد بعدی محمدحسین 
کنعانی زادگان و شجاع خلیل زاده دو مدافع تیم 

ملی ایران را فاش کرد.
روزنامه »الرایه« قطر در گزارشــی به تحلیل 
آخریــن وضعیت تیم الاهلی پرداخت و اســامی 
بازیکنانی که برای فصل بعد در این تیم نخواهند 

بود را اعلام کرد.
در این گزارش به نام محمدحســین کنعانی 
زادگان و شجاع خلیل زاده هم اشاره شده است؛ 
دو مدافعی که زوج خط دفاعی الاهلی را تشکیل 
می دادند و در لیست بازیکنان تمدیدی این تیم 

جایی ندارند.
الرایه درباره ابتدا در خصوص شجاع خلیل زاده 
نوشت: »مدیران باشگاه تصمیم گرفتند از شجاع 
خلیل زاده که پس از پایان قراردادش با الاهلی در 
آستانه بازگشت به باشگاه سابقش پرسپولیس ایران 

بود صرف نظر کنند.«
در ادامه این مطلب آمده است: »حسین کنعانی 
مدافع ایرانی در حال بررسی پیشنهاداتی است که 
از قطر و امارات دریافت کرده است و به بازگشت 

به ایران فکر نمی کند.«
این در شــرایطی اســت که کنعانی زادگان و 
شجاع در لیست پیشنهادی یحیی گل محمدی 
سرمربی پرسپولیس به این باشگاه حضور داشتند. 
در صورتــی که ادعــای روزنامــه الرایه صحت 
داشــته باشــد، حضور کنعانــی زادگان که در 
 بــازی اخیر تیم ملــی ایران مقابل ازبکســتان 
در فینال کافا جنجالی هم شــد در پرسپولیس 

منتفی است. 

  بازیکن استقلال که زمانی 
مورد توجه یک باشگاه 

هلندی قرار گرفته بود، در 
توضیح بیشتر این ماجرا 

تاکید کرد: ۱۴ سالم بود که 
در شاهین بازی می کردم 
و پای چپم در لیگ دسته 

سوم کشور آسیب دید. 
دروازه بان ۱۲۰ کیلوگرمی 

روی مچ پایم افتاد و به 
شکل بدی مچم شکست. 
متین کریم زاده وقتی مرا 

دید گریه اش گرفت. اتفاق 
بدی بود.

ورزش 

سعید جمشیدیان    |    بازیکن استقلال با بیان اینکه ریکاردو ساپینتو سرمربی فصل گذشته این تیم اشتباهاتی داشت، به پیشنهاداتش از عربستان، قطر 
و تیم فرهاد مجیدی اشاره کرد و گفت: پول انتقالم به امارات ناپدید شد!

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

یکشنبه 1402/04/04
شماره : 1429

 مهدی قایدی بازیکن فصل گذشــته تیم فوتبال اســتقلال در 
خصوص آخرین وضعیتش و اینکه آیا فصل بعد هم در این تیم خواهد 
بود، گفت: دیروز با حجت کریمی سرپرست باشگاه صحبت کردم و 
در حال حاضر بازیکن شباب الاهلی هستم و قراردادم با استقلال به 
پایان رسیده است. صحبت هایی درباره ادامه حضور در استقلال در 
حال برگزاری است. از امروز مذاکراتمان با باشگاه شباب الاهلی آغاز 

شده است و باید ببینیم توافق می کنند یا خیر.

  اوایل فصل آماده نبودم
وی با بیان اینکه از دوران کودکی طرفدار استقلال بوده و برای 
انتقال قرضی از شباب الاهلی به استقلال حس و حال عجیبی داشته 
است، افزود: آقای آجورلو و سعید فتاحی برای آوردن من به استقلال 
خیلی زحمت کشــیدند. در تمرینات قبل از فصل با شباب الاهلی 
تمرین نکرده بودم و بدنم زیاد آماده نبود تا در اول فصل ثابت بازی 

کنم اما در اولین بازی برای استقلال عملکرد خیلی خوبی داشتم.

 ساپینتو گفت بدنت از بازیکنان دیگر عقب است
بازیکن فصل گذشته اســتقلال ادامه داد: چند هفته گذشت و 
ســایپنتو گفت بدنت عقب تر از ســایر بازیکنان است. من هم این 
موضوع را قبول داشتم اما با بدنسازی توانستم بدنم را به سایر بازیکنان 
برسانم. هفته ششم یا هفتم بود که واقعاً دوست داشتم بازی کنم زیرا 
بدنم را می شناختم. آماده بازی کردن بودم اما نظر سرمربی هم بود.

  عجیب بود مقابل سپاهان دقیقه ۸۵ به زمین رفتم
قایدی گفت: تا هفته هفدهم در چهار یا پنج بازی بیشتر در ترکیب 
اصلی نبودم. اگر ثابت هم بازی می کردم، دقیقه ۵۰ بیرون می آمدم. 
در بازی با تراکتور که به عنوان بازیکن تعویضی به زمین رفتم، دو 
پنالتی گرفتم. مقابل سپاهان در دقیقه ۸۵ به زمین رفتم که خیلی 
عجیب بود. با توجه به درخشش مقابل تراکتور توقع داشتم به ترکیب 

اصلی بیایم اما مقداری طول کشید تا به بازیکن ثابت تبدیل شوم.

  ذهنیت عامل شکست استقلال در دربی
بازیکن فصل گذشــته استقلال درباره شکست های این تیم در 
دربی برگشــت و فینال جام حذفی خاطرنشــان کرد: قبل از دربی 
برگشــت لیگ در بهترین شرایط و فرم ایده آل بودیم. خیلی خوب 
و باکیفیــت بازی می کردیم اما اگر در دقیقه ۴ برای ما پنالتی صد 
درصد را می گرفتند، شــرایط خیلی متفاوت می شد. این امکان هم 

وجود داشت پنالتی را گل نزنیم. کل دربی ها روی تک موقعیت است. 
در آن بازی هم نه ما حمله می کردیم و نه پرسپولیس. دقیقه ۶۰ یا 
۵۰ بود که روی یک اتفاق و موقعیت نصفه و نیمه گل خوردیم. در 
دربی اگر مقداری ذهنیت تان بالاتر از تیم مقابل باشد، برنده می شوید. 
نمی خواهد ذهنیت صد در صدی داشته باشید. اگر همه نیم باشند و 
شما یک، برنده خواهید شد. فکر می کنم ذهنیت ما در دربی برگشت 

و حذفی خوب نبود.

  ساپینتو خودش هم اشتباهاتی داشت
وی در خصوص اخراج ساپینتو در دربی اظهار کرد: بعد از دربی 
با ساپینتو صحبت نکردم. او خیلی مربی خوبی بود و نمی دانیم چرا 
در دربی اخراج شد. یکســری اشتباهات هم داشت. بودنش در دو 
بازی می توانســت کمک کند. در دربی اگر اخراج نمی شد خیلی به 

ما کمک می کرد.

  بیرانوند جلو آمد و جلوی چشمم سیاهی دیدم!
بازیکن اســتقلال در خصوص اینکه چرا نتوانست در دربی مثل 
تمام بازی ها بدرخشــد و اینکه آیا ایــن موضوع به عملکرد دانیال 
اسماعیلی فر مدافع پرسپولیس ارتباط دارد، اظهار کرد: دربی با همه 

بازی ها متفاوت است. 

  مصدومیت بیرانوند وحشتناک بود
وی درباره کری خوانــی بیرانوند و اینکه گفته بود در تیم ملی 
بازیکنان استقلال باید برایش چایی بیاورند اظهار کرد: کری جزوی 
از فوتبال اســت ولی یک حدی دارد. مردم تا یک جایی می پذیرد 
و بعد از آن بی احترامی می شود. علی )بیرانوند( یکی از دروازه بان 
های خوب ما است و می تواند به تیم ملی در سال های آینده خیلی 
کمک کند. حرکتی هم کرد که شاید به خاطر جو و فضا بوده است. 
عذرخواهی هم کرد. در تیم ملی )فینال کافا مقابل ازبکســتان( بد 

آسیب دید. نزدیکش بودم و مصدومیتش وحشتناک بود.

  واکنش به قهرمان نشدن استقلال و شباب الاهلی
بازیکن استقلال درباره اینکه وقتی در این تیم یا شباب الاهلی بود 
این تیم ها به قهرمانی نرسیدند و در نبودش این اتفاق افتاد، تصریح 
کــرد: خودم این بحث را در فضای مجازی دیدم و خنده ام گرفت. 
گفتم هرجا بروم یک قرارداد یک ساله می بندم به شرطی که تیم 
قهرمان بشود! نمی دانم حکمت چیست و مشکل از کجاست. هرجا 

رفتم تمام وجودم را برای آن تیم گذاشته ام.

  از تیم مجیدی، عربستان و قطر پیشنهاد دارم
قایدی در واکنش به پیشنهاد باشگاه اتحاد کلبا با سرمربیگری فرهاد مجیدی گفت: بله. پیشنهادات 

زیادی دارم. از چند تیم اماراتی دیگر و کشورهای عربستان و قطر هم پیشنهاد دارم.

  با فرهاد مجیدی در تماس هستم
»آیا فرهاد مجیدی شخصاً با شما تماس گرفته است؟« وی در پاسخ به این سئوال گفت: مدیر 
برنامه ام پیگیر است. با آقا فرهاد خیلی در ارتباطم. دو، سه هفته یکبار باهم صحبت می کنیم. او خیلی 

جویای حال من است. خوشبختانه عملکرد خوبی در اتحاد کلبا داشت.

  ماجرای پیشنهاد از یک باشگاه هلندی
بازیکن استقلال که زمانی مورد توجه یک باشگاه هلندی قرار گرفته بود، در توضیح بیشتر این 
ماجرا تاکید کرد: ۱۴ سالم بود که در شاهین بازی می کردم و پای چپم در لیگ دسته سوم کشور 
آسیب دید. دروازه بان ۱۲۰ کیلوگرمی روی مچ پایم افتاد و به شکل بدی مچم شکست. متین کریم 
زاده وقتی مرا دید گریه اش گرفت. اتفاق بدی بود. کل غضروف پایم کج شده بود. مرا به بیمارستان 
بردند و گفتند باید بمانی و جراحی کنی. مسئولان باشگاه شاهین نگذاشتند و مرا فرستادند بوشهر. 
تا برگردیم ۱۳ ساعت طول کشید. در بوشهر جراحی کردم. یکی از بستگانم از رادیو شنیده بود که از 
هلند پیشنهاد دارم. با مدیران باشگاه شاهین بوشهر صحبت کرده بودند که گفته بودند نمی خواهیم 

مهدی را از دست بدهیم.

  همسرم در کارم دخالت نمی کند
»چــرا انتخاب تو بعد از جدایی از اســتقلال، امارات بود؟ بــرای پول بود یا بحث تصمیم گیری 
همسرت؟« قایدی در پاسخ به این سئوال گفت: همسرم در کار من دخالت نمی کند. او نظر می دهد 
ولی تصمیم گیری با خودم است. هر موقع بگویم استقلال یا هر تیم دیگری، آنقدر که استقلال را 
دوســت دارد می گوید استقلال. نمی دانم چرا در فضای مجازی می گویند همسر مهدی نمی گذارد 

بیاید یا نمی گذارد کار کند. اینها حاشیه است.

  ۱ میلیون و ۸۰۰ هزار یورو از انتقال من ناپدید شد
وی افزود: با جدایی من از استقلال، پول خوبی به استقلال می رسید. ۱ میلیون و ۸۰۰ هزار یورو 
به استقلال رسید و نمی دانم آن پول چه شد. این مبلغ می توانست تمام بدهی ها را صاف کند. آن 

پول ناپدید شد و هیچکس پیگیری نکرد.

  از شرایط استقلال خنده ام می گرفت
بازیکن استقلال در خصوص اینکه آیا اگر دست خودت باشد به استقلال بر می گردی یا انتخابت 
جای دیگری است؟ بیان کرد: استقلال را خیلی دوست دارم. همیشه هم گفته ام استقلال تیمی است 
که باید از همه نظر خوب باشد. هم استقلال هم پرسپولیس. باشگاه امکاناتی ندارد. به عشق هواداران 
جانمان را گذاشتیم. بدترین سال استقلال از نظر پرداختی بود. اگر پرداختی داشتیم شاید همه چیز 
عوض می شد. بعضی از بازیکنان خانه هایشان را می فروختند بعضی ها اتومبیلشان. بازیکن ما با موتور 

به تمرین می آمد یا با اسنپ که خنده ام می گرفت.

  امسال فقط ۲۰ درصد گرفتم
قایدی ادامه داد: از قرارداد این فصل مبلغ خیلی کمی گرفتم. شاید به ۲۰ درصد هم نرسد! به فتح الله 
زاده و آجورلو گفتم. قرارداد مرا در برنامه رو کردند. یکسری قول ها به من دادند. یکبار هم صحبت نکردم 
که پول نگرفته ام. بعضی از بازیکنان شاید ۵۰ یا ۶۰ درصد گرفته اند. نوش جانشان. یکسال در امارات بودم 
 و همه چیز روی حساب و کتاب بود. روزی که با استقلال صحبت کردم، می گفتند شما قرار است تا پایان فصل

 سر موعد پولت را بگیری.

  اگر شرایط اوکی بود همیشه انتخابم استقلال بود
»استقلال، امارات یا اروپا. ترجیح شما برای ادامه فوتبال کدام مقصد است؟« قایدی که در برنامه 
»ورزشگاه« حضور یافته بود در پاسخ به این سئوال گفت: اگر شرایط اوکی باشد، همیشه استقلال اما الان 
این طور نیست. از وقتی کریمی آمد، یک چیز افتضاح است. مگر می شود سر تمرین آب نداشته باشیم؟

  هنوز تکلیفم مشخص نیست
وی در واکنش به اینکه با این وضعیت ماندنت برای فصل بعد در استقلال محال است، اظهار کرد: 
بحث مالی را کنار بگذاریم. اگر به خودم باشد بحث مالی را جدی نمی گیرم. خیلی استقلال را دوست 
دارم ولی بیشتر به فکر خانواده ام هستم و تنها نیستم. کریمی قول های خوبی داد و یکسری ها را عملی 
کرد. قرار شد یکسری امکانات جدید وارد باشگاه بشود. خیلی زحمت کشید و خیلی پول ها جور کرد. 

ان شاءالله امسال خوب باشد. هنوز تکلیفم مشخص نیست. امیدوارم هر اتفاقی رخ بدهد خیر باشد.

  نکونام بهترین گزینه برای استقلال بود
بازیکن اســتقلال درباره انتخاب جواد نکونام به عنوان سرمربی جدید استقلال خاطرنشان کرد: 
با نکونام ارتباطی نداشــتم ولی خیلی برایش احترام قائل هستم. فکر می کنم نکونام بهترین گزینه 
 برای اســتقلال بود. هواداران هم دوســتش دارند. خودش هم از اســتقلال شــناخت دارد که این 

می تواند به او کمک کند. 

از عربستان و تیم فرهاد مجیدی پیشنهاد دارماز عربستان و تیم فرهاد مجیدی پیشنهاد دارم

»پات« در فدراسیون شطرنج
شطرنج در حالی در آستانه اعزام به بازی های 
آســیایی قرار دارد که نداشــتن رئیس و نایب 
رئیس و حضور دبیرِ بازنشسته، اوضاع مدیریت 

این رشته را بسیار بغرنج و درهم کرده است.
 وقتی انتخابات ۱۲ خرداد ۱۴۰۰ فدراسیون 
شــطرنج برگزار شد اهالی این رشــته امیدوار 
بودند که نتیجه انتخابات مسیری نو و هدفمند رو 
پیش روی شان قرار دهد حال آنکه امروز شطرنج در 
وخیم ترین شرایط ممکن آن هم بدون مسئول ثابت و 

بلااشکال به سر می برد.
ادامه حضور شــادی پریدر به عنوان نایب رئیس در 
فدراسیون می توانســت مانع از گرفتار شدن شطرنج به 
اوضاع و احوال امروز باشد اگرچه او خود طی ماه های اخیر 

منشأ بسیاری از حواشی پیرامون فدراسیون بود و چه بسا از این حیث تصمیم 
به قطع همکاری با پریدر گرفته شد که با تثبیت حضورش و ادامه احتمالی روند 

هفته های و ماه های اخیر، ممکن بود شطرنج از چاله به چاه بیفتد.
در هر صورت با عدم تمدید قرارداد نایب رئیس فدراسیون شطرنج، صندلی 
فدراسیون در این پست خالی شد در حالی پیش از آن صندلی ریاست هم به 
همین وضعیت دچار شده بود. حسن تأمینی که بر خلاف تصورات و انتظارات، 
حضورش در شطرنج نه تنها منشأ خیر نشد بلکه زمینه ساز بسیاری نابسامانی 
هم شد، پس از یک مرحله استعفای ثوری، بالاخره با اعلام رسمی استعفا، رفت 
و اینگونه فدراسیون را در فاصله دو سال مانده به زمان قانونی انتخابات، به دست 
سرپرست سپرد.شهرام عظیمی هم در حالی در یکی از تصمیمات اولین روزهای 
سرپرستی اش اقدام به کنار گذاشتن نایب رئیس خود کرد که شرایط دبیر او به 

دلیل بازنشستگی و دو شغله بودن نمی تواند خیلی پایدار باشد.
مجتبی دانشفر سرپرست دبیری فدراسیون شطرنج است که اسفندماه سال 

گذشته با حکم رئیس وقت وارد این فدراسیون شد حال آنکه او همین اردیبهشت 
ماه گذشــته در انتخابات هیأت شطرنج استان تهران پیروز شد و آغاز ریاست 
در این هیأت، وی را وارد پروسه غیرقانونی دوشغله ها کرد، بدتر اینکه دانشفر 

بازنشسته است و از این حیث مجاز به ادامه همکاری نیست.
و  اســت  مــرداد  تــا  دانشــفر  سرپرســتی  حکــم  اعتبــار  البتــه 
بــرای اســت  محکمــی  دلیــل  بازنشســتگی  و  بــودن  شــغله   دو 

 اینکه وی حداقل آن زمان از فدراسیون برود اگرچه فعالیش در این بازه زمانی 
غیرقابل استناد است.

مجموع این شــرایط، اوضاع شــطرنج ایران را آن هم در آستانه حضور در 
بازی های آسیایی بغرنج و درهم کرده است؛ اوضاعی که سر منشأ آن به چند 
ماه پیش و عیان شــدن اختلافات داخلی در فدراسیون باز می گردد و به نظر 
می رســد کماکان ادامه هم داشته باشد چراکه سرپرست فدراسیون تصمیمی 

برای آن ندارد.
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یکی از اشکال رایج ریزش مو را می توان با مورد 
هدف قرار دادن ســلول های پیر رنگدانه  پوست 

معکوس کرد.
 بــه نقل از تــی ان، یک گــروه تحقیقاتی به 
سرپرستی دانشگاه کالیفرنیا ایروین، مکانیسم هایی 
را که در رشد شایع مو در خال های پوستی مشاهده 
می شود، آشکار کرده اند. این تیم نشان داده است 
که این فرآیند با پیری ســلول های رنگدانه آغاز 
می شود. این نتایج شگفت انگیز، درک ما را از تاثیر 
سن برای ریزش موی سر تغییر می دهد و می تواند 
راه را برای درمان های مولکولی با هدف رفع آلوپسی 
آندروژنیک یا طاسی که شکل رایجی از ریزش مو 

هم در مردان و هم در زنان است، هموار کند.

 رمز و راز سلول های پیر و مودار
خال های پوســتی مــودار فیزیولــوژی گیج 
کننده ای دارند. آنها دارای تعداد بالایی از سلول های 
رنگدانه  پیر هستند و در عین حال رشد موی قوی 
نشــان می دهند. این برخلاف آن چیزی است از 
این جمعیت سلولی مســن تر انتظار می رود. در 
این مطالعه به مولکول های سیگنال دهنده خاصی 

به عنوان مسئول رشد غیرمعمول مو توجه شد.
مکسیم پلیکوس، استاد زیست شناسی سلولی و 
تکاملی از دانشگاه کالیفرنیا، می گوید: ما دریافتیم 
که ســلول های رنگدانه  پیر مقادیر زیادی از یک 
مولکول سیگنال دهنده خاص به نام استئوپونتین  
تولید می کنند که باعث می شــود فولیکول های 
موی خاموش و کم رنگ سلول های بنیادی آن ها 
برای رشد قوی موهای بلند و پرپشت فعال شود.

بازسازی ســلول های پیر معمولا مضر تلقی 
می شــود و تصور می شود که آن ها فرآیند پیری 
را با تجمــع در بافت های بدن هدایت می کنند، 
اما تحقیقات ما به وضوح نشان می دهد که پیری 

سلولی جنبه  مثبتی نیز دارد.
رشــد فولیکول های مو به دقت با فعال شدن 
سلول های بنیادی تنظیم می شود. این سلول ها 
تقسیم می شوند تا فولیکول ها بتوانند موهای جدید 
تولید کنند. این موها به صورت چرخه ای تشکیل 
می شوند و یک فاز خفته پس از هر دوره ی رشد 
مو دارند که طی آن سلول های بنیادی فولیکول تا 
شروع چرخه بعدی غیرفعال می مانند.برای تجزیه 
و تحلیل خال ها، این تیــم از مدل های موش با 
پوست های رنگدانه دار استفاده کردند که سلول های 
بنیادی بیش فعال و رشد مو را نشان می دادند و 
فرآیندهای مشــاهده شده در خال های انسان را 
شبیه سازی می کردند. محققان یک بررسی کامل 
از ســلول های رنگدانه ی پیر و سلول های بنیادی 
موی مجاور آن انجام دادند. سلول های رنگدانه پیر 
سطوح بالایی از استئوپونتین را آزاد کردند که به 
گیرنده ای به نام CD44 در سلول های بنیادی متصل 
می شود. هنگام برقراری ارتباط میان استئوپونتین و 
CD44، سلول های بنیادی فعال شدند و چرخه ی 

رشد مو آغاز شد.
مطالعــات بعدی بر روی مدل های موش فاقد 
ژن های کدکننده اســتئوپونتین یا CD44 نشان 
داد که به طور قابل توجهی نرخ رشــد مو کاهش 
می یابد و این نقش اساسی آن ها را ثابت می کند. 
اثر اســتئوپونتین بر رشد مو از طریق نمونه های 
جمع آوری شــده از خال های مودار پوست انسان 

تایید شد.

 یارکشی آمریکا با هند برای مقابله با 
چین در رقابت فضایی

ایالات متحده ذیل پیمان آرتمیس که شاهد 
حضور بیســت و هفت کشور برای وضع اصول 
و مقرراتی به منظور کنترل اکتشافات مدنی و 
استفاده از فضاست، برای مقابله با چین در رقابت 

فضایی، قراردادی را با هند امضا کرد.
بــه نقل از آی ای، هنــد در یک تغییر قابل 
توجه از موضع مرســوم خود مبنی بر دوری از 
توافقنامه های داوطلبانه برای سیاســت فضایی 
بین المللی، بــه جدیدترین امضا کننده پیمان 
آرتمیس تبدیل شــده اســت.کاخ ســفید در 
بیانیه ای مطبوعاتی اعــلام کرد، نارندرا مودی 
نخســت وزیر هند، ایــن توافقنامه را در اولین 
سفر رســمی خود به آمریکا در این هفته امضا 
کرده است.سال هاســت که هند از یک معاهده 
قانونی الزام آور برای کنترل فعالیت های فضایی 
جهانی و جلوگیری از تسلیح سازی آن حمایت 
می کند. هند، کشــوری که در گذشته از روابط 
قوی با روســیه یا ایالات متحده در سیاســت 
فضایی دفاع کرده اســت، خود را وزنه تعادلی 
مهم در برابر رقابت هــای ژئوپلیتیکی می داند 
و خواســتار قوانین بین المللی برای نظارت بر 
فعالیت های فضایی غیرنظامی و نظامی شــده 
است.سازمان تحقیقات فضایی هند)ISRO( در 
دهه گذشته با ماموریت های خود به ماه و مریخ 
گام های بزرگی برداشته است، اما دستاوردهای 
آن بــه دلیل موفقیت های همســایه اش چین 
که حتی در تعداد پرتاب های ســالانه از ایالات 
متحده پیشی گرفته است، کمرنگ شده است.

سلول های پیر راه گشای 
درمان طاسی می شوند

نتایج یک مطالعه جدید نشــان می دهد که ابتلا به 
دیابت تا سال ۲۰۵۰ در ۱.۳ میلیارد فرد بزرگسال دیده 
خواهد شد که حاکی از رشد دو برابری نسبت به اکنون 

است.به نقل از آی ای، بر اساس یک مطالعه منتشر شده 
در مجلــه Lancet، انتظار می رود تعداد افراد دیابتی از 
۵۲۹ میلیون در ســال ۲۰۲۱ به ۱.۳ میلیارد تا ســال 

۲۰۵۰ برسد و در واقع دو برابر شود.
این وضعیت به سرعت در حال پیشی گرفتن از دیگر 
بیماری ها در سطح جهانی است تا به تهدیدی قابل توجه 

برای مردم و سیستم های بهداشتی تبدیل شود.
 )WHO(بر اساس داده های سازمان بهداشت جهانی

بیماری های قلبــی عروقی عامل اصلی مرگ و میر در 
سراسر جهان هستند، در حالی که دیابت نهمین مورد 
در این فهرســت است. با این حال، با افزایش جمعیت 
جهــان به نزدیک به ۱۰ میلیارد نفر تا ســال ۲۰۵۰، 
انتظار می رود که بروز دیابت به شدت افزایش یابد و از 
هر هفت نفر یک نفر تحت تاثیر این بیماری قرار گیرد، 
مســئله ای که فشار شــدیدی بر سیستم مراقبت های 

بهداشتی وارد می کند.

 ابتلای 1.۳ میلیارد نفر به 
دیابت تا سال 2050

دلار  48.750

یورو 5۳.۳00

پوند  59.650

درهم  1۳.290

لیر  2.050

سکه  تمام  28.900.000

سکه نیم  15.720.000

سکه ربع  10.700.000

سکه یک گرمی  6.500.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

تسلا مدل ۳ فیس لیفت با چراغ های عقب 
جدید رویت شد

تســلا مدل ۳ فیس لیفت که با نام پروجکت هایلند نیز 
شناخته می شــود یک بار دیگر در خلال تست های عمومی 
رؤیت شــد و این بار می توانیم برخی تغییرات ظاهری آن را 

تشخیص دهیم.
اگرچه پروتوتایپ موردبحث از پوشش استتاری مشکی رنگ 
استفاده می کند اما چشمان تیزبین عکاسان صنعتی توانسته اند 
تغییرات ظاهری مدل ۳ فیس لیفت از جمله چراغ های عقب را 
شکار کنند. در تصویر منتشر شده بخشی از چراغ عقب سمت 
چپ دیده می شود که تائید کننده اخبار پیشین درباره بازنگری 

در گرافیک و طراحی آن است.

 تسلا مدل 3 فیس لیفت
به عبارت دیگر هم اکنون به صورت قطعی می توان گفت تسلا 

مدل ۳ هایلند از چراغ های عقب جدید با راهنمای LED عمودی 
استفاده خواهد کرد و بنابراین این نوع طراحی جایگزین خط 
افقی فعلی که در مدل Y نیز بکار رفته خواهد شــد. دیفیوزر 
عقب خودرو نیز از تســلا مدل S الهام گرفته و بخشی از آن 
زیر پوشش استتاری دیده می شود. به این ترتیب احتمال دارد 
تسلا در زمینه بهبود آیرودینامیکی نیز کارهایی انجام داده باشد 
که نتیجه نهایی آن می تواند بهبود شعاع حرکتی به ویژه در 

سرعت های بالا باشد.

 رندر چراغ عقب تسلا مدل ۳ فیس لیفت
همــه می دانیم که تســلا از چندی پیش روی نســخه 
فیس لیفــت ارزان ترین محصول خــود کار می کند و قبلًا 
چندین تصویر جاسوســی از تلاش های این خودروساز برای 

توســعه نسخه فیس لیفت مدل ۳ منتشر شده بود. احتمالاً 
مشهورترین تصویر افشا شــده از این خودرو به پروتوتایپی 
مشکی رنگ مربوط می شود که چراغ های جلوی جدید را به 
نمایش می گذاشت. چندی بعد نیز تصویری از کابین منتشر 
 شد که حاکی از به روزرسانی غربیلک فرمان و انتخاب گر دنده

 مشابه مدل S و X بود.
ایلان ماسک چند هفته پیش در خلال جلسه با سهامداران 
اعلام کرد تســلا در حال کار روی دو خودروی جدید اســت 
هرچند به جزئیات بیشتری اشاره نکرد. البته تصویری تیره 
از یک خودرو به نمایش درآمد که پروفایل جانبی آن بســیار 
شــبیه مدل ۳ فعلی بود. دومین خودرو احتمالاً سایبرتراک 
اســت که انتظار می رود از اواخر ســال جاری میلادی راهی 

خط تولید شود.

 سقوط قیمت نفت
 شدت گرفت

قیمت نفت در پی افزایش بیش از حد انتظار نرخ بهره 
در انگلیس و هشــدارها درباره افزایش آتی نرخ بهره در 
آمریکا، در معاملات روز جمعه، برای دومین روز متوالی 
کاهش پیدا کرد و در مســیر ثبت بیش از ســه درصد 

کاهش هفتگی قرار گرفت. 
بهای معاملات نفت برنت با ۵۱ ســنت معادل ۰.۴ 
درصد کاهش، به ۷۳ دلار و ۷۶ ســنت در هر بشــکه 
رسید. بهای معاملات وست تگزاس اینترمدیت آمریکا 
با ۴۲ ســنت معادل ۰.۶ درصد کاهش، به ۶۹ دلار و ۹ 
ســنت در هر بشکه رســید.تینا تنِگ، تحلیلگر شرکت 
»ســی ام ســی مارکتس« در این باره گفت: نگرانیها 
نســبت به بروز رکود پس از افزایش نرخ بهره توســط 
بانــک مرکزی انگلیس و موضع موافق فدرال رزرو برای 
 افزایش نرخ بهره، شدت گرفت و دلار قویتر هم در کاهش

 قیمتها، تاثیر داشت.
افزایش ارزش دلار که هفته جاری ۰.۳ درصد افزایش 
یافت، با گــران تر کردن قیمت نفت بــرای دارندگان 
 ارزهای دیگــر، می تواند روی تقاضا بــرای نفت تاثیر

 گذاشته بگذارد.
هر دو شــاخص قیمت بازار نفت روز گذشته، پس از 
آن کــه بانک مرکزی انگلیس، نــرخ بهره را نیم درصد 
افزایــش داد و نگرانیها نســبت به کنــدی اقتصادی و 
آســیب دیدن تقاضا برای سوخت را برانگیخت، حدود 
سه دلار ســقوط کرده بودند.بازار اکنون منتظر انتشار 
شــاخص مدیران خرید کشــورها در روز جمعه برای 
ارزیابی فعالیت تولیدی و روند تقاضا برای سوخت است.

در آمریــکا، آن طور که گــزارش اداره اطلاعات انرژی 
 آمریکا نشــان داد، ذخایر نفت هفته گذشــته به دلیل

 تقاضــای قوی برای صــادرات و واردات کمتر، کاهش 
غیرمنتظره ای داشت.

 با این حال، ذخایر بنزین و سوختهای دیگر افزایش 
پیــدا کرد.جروم پاول، رئیس فدرال رزرو گفته اســت 
بانک مرکزی، نرخ بهره را از این پس، با روند محتاطانه 
ای افزایش خواهد داد زیرا سیاستگذاران به سوی پایان 
بخشیدن به دور تاریخی تحکیم سیاست پولی، پیش می 
روند.بر اساس گزارش رویترز، هزینه های استقراض بالاتر 
برای شرکتها و مصرف کنندگان، رشد اقتصادی را آهسته 

کرده و تقاضا برای نفت را کمتر می کند. 
نگرانیهــا نســبت بــه افزایــش نرخهــای بهــره 
جهانیــف  بــزرگ  مرکــزی  بانکهــای  ســوی   از 
دورنمای تقاضا برای ســوخت تا پایان امســال را تیره 

کرده است.

 ریزش 150 دلاری طلا و اوج هفتگی دلار
قیمت طلا روز جمعه و پیش از تعطیلی بازار به دلیل 
افزایش ارزش دلار و اظهارات تندرو مقامات فدرال رزرو، 
به سمت بزرگ ترین کاهش هفتگی خود در بیش از چهار 

ماه گذشته رفت.
 بهای هر اونس طلا پیش از تعطیلی بازار به ۱۹۲۰ 
دلار و ۲۰ ســنت رســید و قیمت طلای آمریکا نیز به 
۱۹۲۱ دلار و ۲۰ ســنت رسید. شــاخص دلار در برابر 
 رقبای خود بــا ۰.۵ درصد افزایش به اوج یک هفته ای

 خود رسید و جذابیت طلا را برای دارندگان سایر ارزها 
کاهش داد.

 Blue فیلیپ استریبل، استراتژیســت ارشد بازار در
Line Futures در شیکاگو گفت: پاول بسیار تندرو بود. 
او طرفدار افزایش بیشتر نرخ بهره است و به این زودی 

شاهد کاهش نرخ نیست.
مری دالی، رئیس بانک فدرال سانفرانسیســکو، روز 
جمعه در مصاحبه با رویترز گفت که دو افزایش دیگر نرخ 
بهره در سال جاری یک پیش بینی بسیار معقول است. 
نرخ بهره بالاتر در ایالات متحده هزینه فرصت نگهداری 

طلا را افزایش می دهد.
طــلا در این هفتــه حدود ۲ درصــد کاهش یافته 
و از زمانــی کــه در اوایل مــاه مه به بالاتر از ســطح 
 کلیدی ۲۰۰۰ دلار رســید، بیش از ۱۵۰ دلار از دست 

داده است.
در بازار سایر فلزات ارزشمند، بهای نقره ۰.۵ درصد 
افزایش یافت و به ۲۲.۳۴ دلار در هر اونس رســید اما 
بزرگ ترین افت هفتگی خود از اکتبر ۲۰۲۲ را داشــت. 
پلاتیــن ۰.۶ درصد کاهش یافت و بــه ۹۱۷.۳۴ دلار 
رســید که بدترین هفته از اگوست ۲۰۲۲ تاکنون بود. 
 پالادیــوم پس از رســیدن به کمترین میــزان خود از

 مــی ۲۰۱۹ در روز پنجشــنبه، در ۱۲۸۳ دلار و ۱۸ 
سنت ثابت ماند.

نگاهی به فعالیت های 
سیزدهم دولت  ریلی 

توسعه زیرساخت های 
حمل  و نقل یکی از 
مهمترین عوامل توسعه 
هر کشوری است. به 
همین خاطر توسعه شبکه 
ریلی به عنوان یکی 
از پایه های مهم شبکه 
حمل و نقل به یکی از 
اصلی ترین شعارهای 
دولت سیزدهم تبدیل 
شد. این دولت تا امروز که 
دو سال از آغاز فعالیتش 
می گذرد، توانسته 199 
کیلومتر به خطوط 
ریلی کشور اضافه کند. 
جزئیات این تلاش در 
این اینفوگرافیک قابل 
مشاهده است.

  اینفوگرافیک

گوگل اکنون از هوش مصنوعی در برنامه هایی مانند داکس و جیمیل اســتفاده می کند؛ از 
جمله قابلیتی که در آن هوش مصنوعی برای انســان ایمیل می نویسد. بسیاری از شرکت ها از 
 Help me«هوش مصنوعی مولد در برنامه های خود استفاده می کنند و گوگل هم ویژگی با نام
write« )کمک کن بنویسم( را معرفی کرده است.این ویژگی می تواند کل پیش نویس های ایمیل 
 Workspace را بر اساس درخواست های ساده ایجاد کند. در حال حاضر به عنوان بخشی از برنامه
Labs در دسترس است و می توانید به صورت آنلاین ثبت نام کنید و علاقه خود را برای پیوستن 

/https://workspace.google.com/solutions/ai .به برنامه ابراز کنید
چگونه از ویژگی استفاده کنیم؟

در اینجا مراحلی وجود دارد که چگونه جیمیل را وادار به نوشتن ایمیل های خود با استفاده 
از ابزار Write for Me Google کنید:

جیمیل را باز کنید و روی Compose کلیک کنید.
در پایین پنجره نوشتن، روی دکمه Help me write کلیک کنید.

در کادر Prompt، توضیح مختصری از آنچه می خواهید ایمیل بیان کند را تایپ کنید. برای 
مثال، می توانید »نوشتن یک ایمیل برای درخواست مرخصی« یا »ارسال یک نامه در مورد عدم 

امکان شرکت در یک رویداد« را تایپ کنید.
روی Create کلیک و جیمیل پیش نویس ایمیل شما را ایجاد می کند. در صورت نیاز می 

توانید پیش نویس را ویرایش کنید.
پس از رضایت بر روی گزینه Insert کلیک کنید.

وقتی کارتان تمام شد، روی Send کلیک کنید.
چیزهایی که باید در نظر داشت:گوگل از قدرت هوش مصنوعی برای صرفه جویی در زمان و 
انرژی هنگام نوشتن ایمیل استفاده می کند. ویژگی Write for Me همچنین می تواند با ارائه نقطه 
شروع و پیشنهاد راه هایی برای بهبود نوشتن به کاربران کمک کند تا ایمیل های مؤثرتری بنویسند.
هر چه در درخواست خود دقیق تر باشید، نتایج بهتری خواهید داشت. به عنوان مثال، به جای 
تایپ کردن »ایمیل به یک همکار«، توضیح در مورد موضوع ایمیل و نام گیرنده را هم بنویسید.

همچنین می توانید از دکمه Refresh برای ایجاد پیش نویس جدید استفاده کنید.
ابزار Write for Me قادر به درک انواع درخواست ها نیست. به عنوان مثال، نمی تواند ایمیل 
هایی بنویسد که نیاز به دانش یا تخصص خاصی دارند.ابزار Write for Me قادر به نوشتن ایمیل 

های محرمانه یا حساس هم نیست.

چگونه با هوش مصنوعی گوگل را وادار کنید ایمیلتان را بنویسد
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